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آنچهدیگرانازبرجاممیگویند
روسیه: زمان نهایی شدن توافق احیای برجام فرا رسیده است

نماینده روســیه در مذاکرات وین در توییتی 
نســبت به حل وفصل آخرین اختلافات میان 
ایــران و آمریکا جهــت احیای برجــام ابراز 

امیدواری کرد.
میخائیــل اولیانــوف، نماینــده روســیه در 
ســازمان های بین المللی واقــع در وین روز 
سه شــنبه در توییتی نوشت: سرگئی لاوروف 
)وزیر خارجه روســیه( بار دیگر تایید کرد که 

پیش نویس تصمیم بر سر احیای برجام برای روسیه قابل قبول است.
وی در توییت دیگری نوشــت: عالی می شود اگر ایران و آمریکا هر چه سریع تر به طور 
موفقیت آمیز بر آخرین اختلافات شــان غلبه کنند. زمان آن فرارسیده که توافق بر سر 

احیای برجام بدون تاخیر بیشتر نهایی شود.
سرگئی لاوروف، وزیر خارجه روسیه ساعاتی پیش در نشستی خبری در مسکو با فیصل 
مقداد، وزیر خارجه سوریه تاکید کرد: ما منتظر این هستیم که آمریکایی ها چه زمانی 
درخصوص پرونده هســته ای ایران پاســخ می دهند. یک سال گذشت اما آن ها هنوز 

حقیقت واحدی در این خصوص اعلام نکردند.
وزیر خارجه روسیه خاطرنشان کرد: مسکو موافقت خود با نسخه نهایی توافقات احیای 

برجام را اعلام کرده است.
ناصر کنعانی، ســخنگوی وزارت امور خارجه، روز دوشنبه در نشست هفتگی خود در 
پاســخ به سوالی در ارتباط با موضوع مذاکرات و آخرین تحولات در این عرصه و برخی 
از گمانه زنی های منتشــر شــده در این ارتباط گفت: در موضــوع مذاکرات ما هنوز در 
مسیر مذاکره هســتیم و در همین چارچوب اجازه می خواهم که به استقبال جزئیات 
و روند بعدی که هنوز اتفاق نیفتاده نروید.این دیپلمات ارشد کشورمان با بیان اینکه در 
آخرین دور مذاکرات وین پیشنهاداتی از سوی هماهنگ کننده اتحادیه اروپا به طرف های 
مذاکره کننده از جمله ایران ارائه شد، تصریح کرد: طرف ایرانی مبتنی بر رویکرد سازنده و 

مسئولانه خود پاسخ خودش را به پیشنهاد اتحادیه اروپا در زمان مقرر داد.
او در همیــن ارتباط تصریح کرد: تا اینجای کار هنوز از ســوی طرف مقابل مشــخصا 
آمریکایی ها پاســخی به پیشنهادات طرف اروپایی ریافت نکرده ایم و زمانی می توانیم از 
نتیجه بخش بودن این مرحله از مذاکرات صحبت کنیم که طرف اروپایی اعلام کند که 
پاســخ طرف آمریکایی را دریافت کرده است.سخنگوی وزارت خارجه در ارائه گزارشی 
از این مذاکرات تصریح کرد:  همان طور که هفته پیش نیز اشــاره کردم تا اینجای کار 
پیشــرفت های نسبتا خوبی داشــتیم اما مذاکرات یک مجموعه است و باید روی همه 
موضوعات مرتبط با مذاکرات توافق شود و تا زمانی که روی همه موضوعات توافق نشود 
نمی توانیم بگوییم به توافق رسیده ایم و نسبت به مرحله بعدی پیش داوری کنیم یا به 
استقبال آن برویم.وی تأکید کرد: موضوعات باقی مانده هر چند ممکن است اندک باشد 
ولی موضوعات مهمی هستند و باید راجع به آن ها تصمیم گیری شده و توافق شکل بگیرد.

این دیپلمات ارشد کشورمان با تأکید بر اینکه دولت آمریکا مسئول شرایط کنونی برجام و 
عدم اجرای این توافق است، افزود: در روند جاری نیز دولت آمریکا مسئول وضعیت کنونی 
است و اگر آمریکا اراده جدی در عمل از خود نشان دهد و مسئولانه عمل کند می توانیم 

به سمت مراحل بعدی حرکت کنیم.

آمریکا: به محض تکمیل رایزنی ها پاسخ ایران را می دهیم
ســخنگوی وزارت خارجه آمریکا در حالیکه 
حدود یک هفته از پاســخ ایــران به نظرات 
پیشنهادی اتحادیه اروپا می گذارد، و مذاکرات 
وین در انتظار پاسخ واشنگتن است، اعلام کرد: 
به محض تکمیل رایزنی ها پاسخ ایران را می 

دهیم.
ند پرایس عصر دوشــنبه بــه وقت محلی در 

نشســتی خبری در توجیه تعلل کشورش برای پاسخ به نظرات ایران مدعی شد: ایران 
با چندین نظر پاســخ داده است. به این دلیل است که بررسی این نظرات و تعیین یک 
پاسخ از سوی ما،  مدتی زمان برده است. ما با جدیت درحال بررسی این نظرات هستیم.

این مقام آمریکایی در عین حال مدعی شد می توانم تضمین دهم که حتی یک روز بیش 
از زمان لازم برای ارائه پاسخ به اتحادیه اروپا، وقت را از دست ندهیم.

وی ادامه داد تا جایی که امکان دارد به سرعت، اصولی و با دقت درحال آماده سازی یک 
پاسخ کامل هستیم. این پاسخ، بازخورد ایران را در خود جای می دهد و ما به سرعت آن 

را ارائه خواهیم کرد.
سخنگوی وزارت خارجه آمریکا اضافه کرد، هنوز موضوعات مهم و  برخی مسایل، باقی 
مانده و حل نشده اند که باید حل و فصل و برخی شکاف ها و اختلافات نیز برطرف شوند.

سی ان ان: رقبای عرب ایران به دنبال احیای روابط با تهران هستند
سی ان ان در گزارشی نوشت که در بحبوبه شبهه ها درخصوص احیای برجام، کشورهای 

عربی به دنبال احیای روابط خود با ایران هستند.
شبکه سی ان ان در گزارشی نوشت: اتفاقات زیادی از زمانی که کشورهای عربی حوزه 
خلیج در ژانویه 2016 - در پی حمله به سفارت عربستان در تهران - روابط خود با ایران 

را کاهش دادند، رخ داده است.
ســی ان ان افزود: توافق هســته ای ایران با قدرت های جهانی در همان ماه اجرا شد اما 
دولت ترامپ تنها دو ســال بعد از برجام خارج شد و منجر به وقوع تحولاتی شد که بر 
روی صادرات نفت و ناوبری در خلیج فارس تاثیر گذاشت. با افزایش تنش ها کشورهای 
حوزه خلیج متوجه شدند که ایالات متحده تنها در حاشیه وقایع ایستاده است و قصد 
نجات آن ها را ندارد. در آن زمان تعاملات این کشورها به طور کامل با ایران قطع شده بود.

این شــبکه ادامه داد: اما از آن زمان خیلی مسائل دستخوش تغییر شده است. امارات 
متحده عربی می خواهد روابط سطح بالای دیپلماتیک خود با ایران را ازسربگیرد و گفته 
که ســفیر خود را به ایران بار می گرداند. کویت نیز سفیر خود را هفته گذشته به ایران 
بازگرداند و عربســتان سعودی که مسئول کاهش روابط کشورهای حوزه خلیج با ایران 
بود، حال گفت وگوهای مستقیم با ایران را ازسرگفته است.محمد باهارون، مدیرکل مرکز 
تحقیقات سیاست عمومی دبی به سی ان ان گفت: مشخص است که مسیر منطقه با 
تحرکات سعودی درهم آمیخته است.دینا اسفندیاری، مشاور خاورمیانه اندیشکده گروه 
بحران بین الملل نیز در اینباره به سی ان ان گفت که کشورهای حوزه خلیج سیاستی 
»واقع بینانه« در قبال ایران اتخاذ کرده اند و قصد دارند که در عین محدود کردن ایران، با 

تهران تعامل داشته باشند چراکه »می دانند هیچ کدام به تنهایی کافی نیست«.
وی در ادامه گفت: زمانی که آمریکا برای دفاع از شرکای عربی اقدامی نکرد، برای امارات 
الزام آور شد تا بدون اتکا به باقی کشورها - علی الخصوص ایالات متحده - به حفاظت از 
خود بپردازد و تعامل با ایران بخشــی از این نقشه است.سی ان ان در این گزارش آورده 
است: روابط میان تهران و ابوظبی از آن زمان رو به بهبود است. رویترز گزارش داده که 
مبادلات دوجانبه ایران و امارات در چهار ماه گذشته به 21.4 میلیارد دلار رسیده است 

درحالی که این میزان در سال 2019 چیزی درحدود 7 میلیارد دلار بوده است.
یک پروفســور علوم سیاسی در امارات در این زمینه به سی ان ان گفت: امارات متحده 
عربی از لحاظ مالی و تجاری بیش از همه از کاهش تنش های منطقه ای منفعت می برد. 
حتی در بحبوبه بدترین تنش های سیاسی میان دو کشور، تجارت میان آن دو قطع نشد. 
تبادلات کاهش یافت اما هرگز تمام نشد.سی ان ان ادامه داد: تلاش برای بهبود روابط در 
زمانی اتفاق می افتد که شبهه های در خصوص پیشرفت مذاکرات میان ایران آمریکا بر 
سر احیای توافق هسته ای وجود دارد. اگر توافق جدیدی حاصل شود احتمال آغاز مسابقه 
تسلیحات هسته ای در منطقه کاهش خواهد یافت. اگر مذاکرات شکست بخورد، تنش ها 
می توانند همانند زمانی که دونالد ترامپ به طور یکجانبه از برجام خارج شــد، افزایش 
پیدا کنند.این شبکه آمریکایی همچنین نوشت: بحرین و عربستان سعودی اکنون تنها 
کشــورهای عربی هستند که در تهران هیچ سفیری ندارند. ایران روز دوشنبه گفت که 
مذاکرات با عربستان سعودی ارتباطی با مذاکرات بر سر احیای برجام ندارد و همکاری 

میان تهران و ریاض می تواند به برقراری ثبات و امنیت در خاورمیانه کمک کند.

یک تحلیلگر مسائل اقتصادی:

با احیای برجام دلار 15 هزارتومان می شود!
هنوز توافق احیــای برجام مراحل پایانی 
خود را طی نکرده بازار ارز نســبت به آن 
واکنش نشان می دهد، نوسانات کاهشی 
را در قیمت ها شــاهد هستیم. حال این 
ســئوال پیش می آید که اگر این توافق 
رســما نهایی و به مرحله اجرا برســد، با 
آزادســازی پول های بلوکه شده ایران در 
سایر کشورها و از سرگیری صادرات عادی 
نفت، چه اتفاقــی برای قیمت ارز خواهد 

افتاد؟
آلبرت بغزیان در گفتگو با نامه نیوز درباره 
تأثیر توافق احیای برجــام بر قیمت ارز 
گفت: هر کس امروز درباره قیمت ارز بعد 
از اجرای توافق پیــش بینی انجام دهد، 
واقعی نخواهد بود یعنی نمی توان از الان 
اعلام کرد با اجرای توافق قیمت دلار 15 

تا 18 هزار تومان می شود.

وی عکــس العمل بانک مرکزی به توافق 
را مهم خواند و ادامــه داد: بانک مرکزی 
بودجه دولت را از محل تبدیل دلار به ریال 
تأمین می کنــد بنابراین وقتی دلار ارزان 
شود گرچه درآمد ارزی دولت بالا می رود 
اما مســئله اصلی آن خواهد بود که برای 
تبدیلش به ریال بایــد ضبدر چه رقمی 
شود؟ بنابراین دولت برای آنکه بودجه اش 
را تأمین کند ابتــدا می بیند قیمت دلار 
چقدر باشد که این اتفاق بیفتد، بعد قیمت 

دلار مشخص می شود، حالا ممکن است 
آن موقع قیمت دلار 18 هزار تومان باشد 

یا همان 30 هزار تومان.
این استاد دانشگاه با اشاره به واکنش بازار 
به اخبار نتیجه مذاکــرات اظهار کرد: هر 
وقت صحبت از توافق می شــود نرخ دلار 
کاهشی و هر زمان نیز که مذاکرات به بن 
بســت می خورد قیمت ارز افزایشی می 
شود، پس هیچ شکی وجود ندارد که توافق 
بهتر از عدم توافق است چون به هر حال 

درآمد برای کشــور ایجاد و دست دولت 
برای تأمین نیازهای جامعه باز می شود.

وی افــزود: موضوع بعدی قیمت اجناس 
و کالاهاســت که به بهانه افزایش قیمت 
دلار بالا رفتنــد، آیا این قیمت ها بعد از 
اجرای توافق با ریزش قیمت دلار کاهش 
می یابند؟ آیا صنایع بورسی ما در حوزه 
صادرات از کاهش قیمت ارز استقبال می 
کنند؟ پس همه این مولفه ها می توانند 
در مقابل کاهش قیمت دلار هم بازدارنده 

باشند و هم پیش برنده. اگر مولفه ها نقش 
بازدارنده ایفا کنند قیمت شیر همان می 

ماند و قیمت مرغ همان.
کارشناس مســائل اقتصادی یادآور شد: 
کاهش نرخ ارز بعد اجــرای توافق بدون 
شــک کاهش خواهد یافت اما میزان این 
کاهش بستگی به اراده بانک مرکزی دارد. 
این تصور که دلار خانگی موجب کاهش 
نرخ ارز در بازار شــود اشتباه است. مگر 
میزان دلار خانگی چقدر اســت؟ کسانی 
که از دلار 15 هزار تومان و 18 هزار تومان 
بعد از احیای برجام ســخن می گویند، 
مربــوط به آثار کوتاه مدت توافق اســت 
چــون بعد از آن دوباره قیمت افزایشــی 
خواهد شد چون آنهایی که منتفع شرایط 
تحریم هستند نمی گذارند به این سادگی 

قیمت ارز پایین بیاید.

رویداد

تحلیلگر مسائل اقتصادی گفت: کسانی که از دلار 15 هزار تومان و 18 هزار تومان بعد از 
احیای برجام سخن می گویند، مربوط به آثار کوتاه مدت توافق است چون بعد از آن دوباره 

قیمت افزایشی خواهد شد

,,

نماینده مجلس: گزارش ۳۰۰ صفحه ای تفحص از فولاد مبارکه مورد تایید مجلس نیست
لطف الله سیاهکلی،  عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
با اشاره به ارجاع گزارش تحقیق و تفحص از شرکت فولاد 
مبارکه اصفهان به قوه قضاییه برای بررسی تخلفات گفت: 
تحقیق و تفحص به معنای این نیســت که جرمی متوجه 
کسی شود بلکه موارد کلی بررسی شده و سمت و سوی کار 
را نشان می دهد. وی توضیح داد: گزارش تحقیق و تفحص 
نشان داد که در فولاد مبارکه اصفهان اشکال وجود دارد و 
ممکن اســت اختلاس صورت گرفته باشد، اما این گزارش 
مشخص نمی کند که این موضوع توسط چه کسی و به چه 
میزان بوده، چون اساسا فرصت اینکار نبوده و تخصص لازم 
هم در این باره وجود ندارد. این عضو کمیســیون صنایع و 
معادن مجلس اضافه کرد: نمایندگان با امکانات محدودشان 
بررسی کلی کرده و بعد از رســیدن به اشکالات، آن را در 
قالب گزارشــی به مجلس ارائه کرد و در نهایت آن گزارش 
با رای مجلس به قوه قضاییه ارجاع می شــود؛ بنابراین این 
دادگاه است که مشخص می کند چه کسی و به چه میزانی 
تخلف کرده است. سیاهکلی مجددا گفت: تحقیق و تفحص 
بدان معنا نیست که افراد چقدر جرم و تخلفی مرتکب شده 

و چه حکمی مشمول آن ها می شود. منتظر هستیم تا حکم 
دادگاه صادر شود. وی افزود: افرادی که نام آن ها در گزارش 
تفحص آمده، متهم تلقی شــده و محکوم نیســتند حتی 
ممکن اســت که در روند بررسی دادگاه هیچ محکومیتی 
متوجه آن ها نشود. سیاهکلی در واکنش به اظهاراتی مبنی 
بر اینکه گزارش 300 صفحه ای مورد تایید هیات تحقیق 
و تفحص نیســت، گفت: مجلس اطلاعات کلی و خلاصه 
گزارش را تایید می کند. ما جزییاتی از گزارش را منتشــر 
نکردیم، چون در این جا بحث آبروی افراد مطرح است. ما 
مســتنداتمان را به دادگاه ارائه کردیــم و آن گزارش 300 

صفحه ای را تایید نمی کنیم.
القاصی: تاکنون گزارش تحقیق و تفحص مجلس در 

مورد فولاد مبارکه نهایی نشده است
در راستای پیگیری دستور رئیس قوه قضاییه در خصوص 
گزارش اخیر تحقیق و تفحص مجلس در مورد فولاد مبارکه، 
علی القاصی، رئیس کل دادگستری استان تهران گفت: روز 
گذشته در جلسه شورای عالی قوه قضاییه، محسنی اژه ای 
در خصوص اخباری که پیرامون گزارش های مفاسد رخ داده 

در فولاد مبارکه مطرح شــده بود، دستوری صادر کردند تا 
موضوع به طور دقیق، جامع، ســریع و در چارچوب قوانین 
پیگیری شود و شعب ویژه ای برای رسیدگی به این موضوع 
در دادسرا و دادگستری تهران تعیین شود. به نقل از رسانه 
و ارتباطات دادگســتری کل اســتان تهــران،  رئیس کل 
دادگستری استان تهران خاطرنشان کرد: در راستای دستور 
ریاست  قوه قضاییه، بلافاصله امروز با رئیس کمیسیون اصل 
90 مجلس شــورای اسلامی به صورت تلفنی در خصوص 
اینکه آیــا در مورد فولاد مبارکه گزارش تحقیق و تفحص 
تنظیم و نهایی شده، تماس حاصل شد و رئیس کمیسیون 
اصل 90 مجلس و کارشــناس مربوطه اعلام داشــتند که 
همچنان در خصوص فولاد مبارکه گزارش نهایی تنظیم و 

تدوین نشده است.
چرا سپاه از فهرست تروریسم خارج نشد؟ 

محمد جمشــیدی، معاون سیاسی دفتر رئیس جمهور در 
حساب کاربری خود در توییتر نوشت: خارج کردن سپاه از 
لیست ترور )نه تحریم( پیشنهاد آمریکا به دولت قبل بود تا 
ایران را وادار به پذیرش مذاکرات منطقه ای و موشکی کند. 

آمریکا می گفت بدون مذاکره منطقه ای و موشکی، بازگشت 
به توافق 2015 نیز غیرممکن است. تیم آقای رئیسی این 
خواسته را رد کرد.  وی ادامه داد: آمریکا بار دیگر پیشنهاد 
داد که سپاه از فهرست تروریسم خارج شود و در عوض آن، 
ایران قاتلین حاج قاســم را فراموش کند. ایران گفت »نه«. 
آمریکا سه بار دیگر پیشنهاد هایی برای امنیت نیروهایش 
داد. ایران همه را رد کرد و آمریکا نهایتا پا پس کشید. حالا 

چه کسی امتیاز داده؟
شــکایت گروهی از طلاب و برخی گروه های قم از 

بازیگران زن و سلبریتی ها رد شد
در ماه های گذشته گروهی از طللاب قم و برخی گروه های 
امر به معروف و نهی از منکر علیــه تعدادی از بازیگران از 
جمله یوشــا ضیغمی، شــبنم مقدمی، بهنوش بختیاری، 
سحر قریشی، فلور نظری، آزاده صمدی، بهاره رهنما، الناز 
شاکردوست، الهام صالحی، صباکمالی، الهام حمیدی، ریحانه 
پارسا، سمانه پاکدل، لیندا کیانی در قم شکایت کرده بودند 
که این شکایت با قرار عدم صلاحیت به تهران ارجاع شد و از 

سوی دادسرای فرهنگ و رسانه رد شده است.

در حاشیه
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رئیس کل بانک مرکزی مطرح کرد؛

رفع سوء اثر از چک های برگشتی سه روزه شد

 دولت برنامه ای برای افزایش قیمت بنزین ندارد

رئیس کل بانک مرکزی گفت: با آغاز به کار 
سامانه محچک رفع ســوء اثر از چک های 

برگشتی سه روزه شده است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
ایسنا، علی صالح آبادی در مراسم رونمایی 
از ســامانه محچک )ســامانه مســدودی 
حساب های چک های برگشتی( اظهار کرد: 
یکــی از مهم ترین ســامانه ای که می تواند 
اعتبار را به چک برگرداند، سامانه محچک 
است که امروز به صورت رسمی آغاز به کار 

کرد. 
وی افــزود: با آغاز به کار ســامانه محچک، 
پرونده های قضایی درباره چک کمتر خواهد 
شد. اکنون، قاضی به صورت آنلاین می تواند 
دستور مسدودی حساب های چک برگشتی 

را بدهد.

صالح آبادی بیان کرد: امروز شــاهد تحولی 
مهــم در صنعت بانکداری هســتیم که با 
اعتماد بیشــتر به چک، نیاز بــه ابزارهای 
پرداخت نقدی کمتر شده و فعالان اقتصادی 
با اعتماد بیشتر به چک می توانند بدون اتکا 
به پرداخت نقدی فعالیت های خود را انجام 

دهند. 
رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره به برنامه 
بانــک مرکزی بــرای گســترش ابزارهای 
پرداخت اعتباری افزود: اوراق گام نیز یکی 
از ابزارهــای پرداخــت اعتباری اســت که 
ضمانت پرداخت آتی توســط شبکه بانکی 
در قالــب اوراق گام )گواهــی اعتبار مولد( 
انجام می شود. استفاده از این ابزار می تواند 
با کاهش فشار بر منابع شبکه بانکی، کمک 

مهمی به رونق بخش های تولیدی باشد.

صالح آبــادی افزود: در حالیکه در یک و نیم 
ســال گذشــته 8800 هزار میلیارد تومان 
اوراق گام منتشر شده بود، این رقم در یک 

ماهه گذشته به بیش  از 7560 هزار میلیارد 
تومان رســیده است. با مصوبه هیأت عامل 
بانک مرکزی و شــورای پول و اعتبار امکان 

تنزیــل اوراق گام بلافاصله پس از انتشــار 
فراهم شده که این امر دلیل اصلی استقبال 

از این اوراق در یک ماه گذشته است. 
رئیس کل بانک مرکزی با آغاز به کار سامانه 
محچک رفع ســوءاثر از چک های برگشتی 
ســه روزه شده اســت، خاطرنشــان کرد: 
محچک ضمن بازگرداندن اعتبار به چک به 
قوه قضائیــه در کاهش پرونده ها هم کمک 

شایانی کرده است. 
صالح آبادی در پایــان گفت: همچنین در 
مسیر عملیاتی شدن قانون جدید چک باید 
به همکاری ســازنده مجلس، قوه قضائیه و 
شبکه بانکی اشــاره کنیم که با هم افزایی 
تقریبا می توان گفت که اجرایی شدن قانون 
جدید چک به لحاظ فنی به اتمام رســیده 

است. 

روزنامه ای که خبر گرانی بنزین را منتشــر 
کرده، با رجوع به آرشیو خود می تواند به خوبی 
قضاوت کند که در چند ماه گذشته چند بار 
شــایعه افزایش قیمت بنزین را بدون هیچ 
مســتنداتی مطرح کرده که با گذشت مدت 
زمان نه چندان طولانی، خلاف واقع بودن آن 

مشخص شده است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
پایگاه اطلاع رســانی دولت، دولت برنامه ای 
بــرای افزایش قیمت بنزین ندارد و انتشــار 
شایعات و برخی قیمت هایی که در رسانه ها 
انتشار می یابد صرفا حدسیات و سناریوسازی 

در این زمینه و عاری از حقیقت است.
شورای اطلاع رســانی دولت در جوابیه ای به 
روزنامه آرمــان ملی که مطلبی درباره گران 
شدن بنزین منتشــر کرده بود، اعلام کرد: 
برخلاف نظر نویســنده و کارشناس روزنامه 
آرمان ملی، با وجود افزایش چشمگیر مصرف 
بنزین پس از مهــار کرونا، با مدیریت منابع 
موجود و ذخیره سازی های مناسب، همچنان 
نیازی برای واردات بنزین وجود ندارد. البته 

آنچه مسلم است اینکه اصلاح الگوی مصرف 
و مصــرف بهینه و جلوگیری از قاچاق آن به 
عنوان یکــی از احکام قوانین دائمی، جایگاه 

ایران را به عنــوان یک صادرکننده بنزین و 
دیگر فرآورده ها تثبیت خواهد کرد.

انجام طرح های آزمایشی مانند اصلاح طرح 

یارانه بنزین و تخصیص یارانه بنزین برای همه 
در جزیره کیش، به منظور شــناخت نواقص 
احتمالی طرح بــوده و نتایج اجرای آن فارغ 

از موفــق یا ناموفق بودن، ارتباطی با موضوع 
افزایش قیمت بنزین نداشته و ندارد و هر نوع 

تحلیلی بر این اساس فاقد صحت است.
در توضیحات شورای اطلاع رسانی دولت آمده 
است: آنچه تاکنون بارها بر آن تاکید شده این 
است که »در حال حاضر دولت برنامه ای برای 
افزایش قیمت بنزین ندارد و انتشار شایعات 
و برخی قیمت هایی که در رســانه ها انتشار 
می یابد صرفا حدسیات و سناریوسازی در این 
زمینه و عاری از حقیقت است.« توصیه ما به 
رسانه ها و به ویژه روزنامه آرمان ملی به عنوان 
یک رســانه رسمی این اســت در خصوص 
قیمت بنزین، با تیترهای جنجالی و برآمده 
از شــایعات، فضای فکری مخاطبان خود را 

بی جهت مشوش و آلوده به شایعات نکنند.
روزنامه آرمان ملی با رجوع به آرشــیو خود 
می تواند به خوبی قضاوت کند که در چند ماه 
گذشته چند بار شایعه افزایش قیمت بنزین 
را بدون هیچ مســتنداتی مطرح کرده که با 
گذشت مدت زمان نه چندان طولانی، خلاف 

واقع بودن آن مشخص شده است.

مصوبهحقمسکنکارگرانکیابلاغمیشود؟
عضــو کانون عالی شــوراهای اســلامی کار 
ابــراز امیــدواری کرد: مصوبــه افزایش حق 
مســکن کارگران این هفته در هیات وزیران 
به نتیجه برســد و از طریق وزارت کار ابلاغ 
شــود تا کارگران بتوانند مبلغ آن را با حقوق 

شهریورماه دریافت کنند.
بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 

ایســنا، علی اصلانی اظهار کرد: حق مسکن 650 هزار تومانی، مصوبه قانونی شورای 
عالی کار است که بلاتکلیف مانده و قطعا باید ابلاغ رسمی صورت بگیرد تا بتوان آن 

را اجرایی کرد.
وی گفت: مبلغ کمک هزینه مسکن، رقم زیادی نیست و بسیاری از کارگران به همین 

مبلغ کم هم امید بسته اند تا بخشی از هزینه های زندگی خود را با آن جبران کنند.
عضو کانون عالی شوراهای اســلامی کار ادامه داد: مصوبه حق مسکن کارگران مثل 
مصوبه افزایش مســتمری بازنشستگان به سرانجام می رسد و به زودی ابلاغ می شود، 
منتها باید فرایند قانونی آن برای ابلاغ طی شــود که انتظار داریم این هفته به نتیجه 

برسد و از شهریورماه به اجرا درآید.
به گفته اصلانی، حق مسکن بخشی از دستمزد کارگران به شمار می رود که در شورای 

عالی کار روی مبلغ آن چانه زنی بسیاری صورت می گیرد.
وی درباره اجرای مصوبه حق مســکن از سوی کارفرمایان و توقف آن به دلیل ابطال 
مصوبه توســط مجلس نیز تاکید کرد: متاسفانه این مساله بسیاری از کارگران را آزار 
داده اســت. بخشی از بنگاه ها هنوز بخشنامه جدید حق مسکن را اجرا نکرده اند ولی 
برخــی کارفرمایان مبلغ مصوب را به کارگران پرداخته اند و اکنون با توقف پرداخت و 
ابطال آن دچار مشــکل شدند، چون کارخانه ای که فرضا 20 هزار نیرو دارد و مصوبه 
جدید را اجرا کرده است، مالیاتش به مشکل برمی خورد و باید مجددا توسط حسابرسان 
تامین اجتماعی مورد حسابرســی قرار گیرد و اعداد و ارقام و احکام آن اصلاح شود تا 

مابه التفاوت مبلغ را به کارگرانش پرداخت کند.
اصلانــی در پایان ابراز امیدواری کرد: با توجه به شــرایط تورمی و هزینه های زندگی 
کارگران، مصوبه حق مسکن شورای عالی کار هرچه سریع تر به وزارت کار برگردد و در 

شهریورماه ابلاغ آن را شاهد باشیم.

اجازهگرانفروشیبلیتاتوبوسرا
نخواهیمداد

معاون وزیر راه وشهرسازی گفت: اجازه گران 
فروشی به هیچ عنوان برای بلیت های اتوبوس 

در ایام اربعین نخواهیم داد.
بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
ایلنا، داریوش امانی گفت: هنوز قیمت بلیت 
اتوبوس برای اربعین مشخص و نهایی  نشده 
است. فروش بلیت به صورت روزانه انجام می 

شود و به هیچ عنوان به صورت دربستی نخواهد بود و اجازه نخواهیم داد از کشور خارج 
شوند.به گفته رئیس سازمان راهداری کشــور ظرفیت ناوگان در طول سال همیشه 
تکمیل نیســت و ضریب اشغال صندلی 12 نفر است. بنابراین در ایام اربعین از تمام 
ظرفیت اتوبوس ها اســتفاده خواهیم کرد. 14 هزار ناوگان در کشور داریم که از این 
تعداد 2هزار تا آن را در مسیر کوتاه استفاده میکنند و  4هزار هم ظرفیت اتوبوس برای 

سرویس دهی به داخل کشور استفاده خواهد شد.
او گفت: به هیچ عنوان اجازه گران فروشــی بلیــت را در ایام اربعین نخواهیم دادو به 

صورت 24 ساعته از ظرفیت بازرسی در این حوزه استفاده خواهیم کرد.
امانی می گوید:  بیش از یک میلیارد پلاک خودرو توسط دوربین های جاده ای خوانده 
شده است و 19 میلیون تخلف به پلیس ارسال شده که افزایش معنا داری داشته است .

معاون وزیر راه وشهرسازی گفت: در حوزه دوربین های نظارتی برخی اوقات شاهد آن 
هستیم که دوربین های جاده ای سرقت و یا مورد ضربه توسط برخی از افراد قرار می 
گیرد  که به محض مطلع شدن اقدام به خریداری مجدد و یا درست کردن آن می کنیم. 
هم اکنون قیمت هر دوربین جاده ای حدود 2 میلیارد تومان برای ســازمان راهداری 
هزینه دارد. او گفت:  دو هزار دستگاه دوربین جاده ای به زودی برای ثبت تخلف های 
جاده ای اضافه می شــود.امانی می گوید: 26 پایانه مرزی در کشــور وجود دارد که در 
حوزه ترانزیت و جاده ای فعالیت می کنند. سال گذشته 515 میلیون تن جابه جایی کالا 
صورت گرفته که رشد 8 درصدی داشته است .همچنین میزان ترانزیت  از ابتدای دولت 

سیزدهم 100 درصد و در 4 ماهه امسال 33 درصد افزایش داشته است.
معاون وزیر راه وشهرسازی گفت: 120 میلیون جابه جایی مسافر درکشور انجام شده 
و با توجه به آنکه فرسودگی ناوگان و مشکلات دیگر رانندگان از جمله افزایش قیمت 
لاستیک روغن و قطعات یدکی وجود داشته، اما همچنان در این بخش ها رشد مناسبی 

داشته ایم.

رمزریالآخرشهریوراجراییمیشود
رئیس کل بانک مرکزی از انتشار اوراق ارزی 
در ســال جاری خبر داد و گفــت: رمز ریال 
به صورت آزمایشی آخر شهریورماه اجرایی و 

عرضه می شود.
بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
تســنیم، علی صالح آبادی در خصوص انتشار 
اوراق ارزی اظهار داشت: اوراق ارزی در هیات 

عامل بانک مرکزی تصویب شــده و منتظر هستیم که درخواست ها به بانک مرکزی 
ارائه شود.وی افزود: چند درخواست در حال بررسی است که مجوز می دهیم و امسال 
حتماً اوراق ارزی منتشر می شود.رئیس کل بانک مرکزی درباره بررسی طرح بانکداری 
جمهوری اسلامی ایران در مجلس، گفت: این طرحی است که نمایندگان تهیه کردند 

و ما هم به عنوان بانک مرکزی نظرات خود را ارائه کردیم.
وی ادامه داد: بخشــی از نظرات بانک مرکزی در طرح بانکداری مجلس اعمال شده و 
نیازمند اصلاحاتی است. ما پیشنهادات خود را ارائه کردیم و چنانچه اعمال شود، اقتدار 
خوبی به بانک مرکزی می دهد.صالح آبادی درباره زمان انتشار رمز ریال نیز گفت: رمز 

ریال بانک مرکزی به صورت آزمایشی آخر شهریور اجرا می شود.

۴۰شرکتتعاونیروستاییدرشهرستان
مانهوسملقانتاسیسمیشود

بجنورد- مسئول بنیاد علوی خراسان شمالی 
گفت: طبــق تفاهم بنیاد علوی و وزارت کار، 
تا پایان سال 40 شرکت تعاونی روستایی در 

شهرستان مانه و سملقان تاسیس می شود.
مهدی الهی فــرد در گفتگو با خبرنگار مهر 
اظهار کرد: کارگروه تأســیس شــرکت های 
تعاونی روستایی خراسان شمالی با همکاری 

بنیاد علوی و اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی برگزار شد.
دبیر نهاد پیشــرفت و آبادانی بنیاد علوی شهرستان مانه و سملقان ادامه داد: در این 
جلسه تفاهم نامه همکاری بین این نهاد و اداره تعاون، کار و راه اجتماعی با هدف کمک 

به رشد فضای اشتغال و تولید منعقد شد.
وی بیان بیان داشــت: تا پایان سال جاری، 40 شــرکت تعاونی در شهرستان مانه و 

سملقان تأسیس خواهد شد..

خبر

لزوم عرضه 50درصد خودروها در بورس
اگر حاشیه قیمت معقولی بین بازار آزاد و بورس شکل گیرد عملًا دلالی دیگر معنایی نخواهد داشت

کارشناســان بازار ســرمایه بر این باور 
هســتند که چنانچه عرضــه خودرو از 
سوی تولیدکنندگان در بورس افزایش 
یابد به دلیل قرار گیــری خودروها در 
مکانیسم عرضه و تقاضا و کشف واقعی 
قیمت ها، شــاهد رونــد تعادلی قیمت 
در بــازار خودرو خواهیم بــود. به طور 
نمونه غلامحسن آرمات، کارگزار عرضه 
کننده خــودروی کارا در بورس کالا در 
گفتگویی مطرح کرده بــود که نتیجه 
رشــد عرضه خودروهــا در بورس کالا، 
قیمت  معاملات«، »کشف  »شــفافیت 
هــای تعادلی«، »کنــار رفتن تقاضای 
کاذب«، »تســهیل دسترســی مصرف 
کنندگان به خودرو«، »ضمانت اجرایی 
عمل بــه تعهدات طرفیــن معامله« و 
»حمایت از بخش تولید« است. در این 
میان کارشناس صنعت خودرو نیز مهر 
تائیــدی بر این باور میزنند چنانکه یک 
کارشــناس صنعت خودرو با بیان اینکه 
حداقــل 50 درصد خودروهــا باید در 
بورس عرضه شــوند، گفت: اگر حاشیه 
قیمت معقولی بین بــازار آزاد و بورس 
شــکل گیرد عملًا دلالی دیگر معنایی 

نخواهد داشت.
مشکل خودروسازان کمبود نقدینگی است

به گزارش روزنامه »صبح امروز« رســول 
ســلیمانی در گفت و گو با مهر، در مورد 
عرضه خــودرو در بورس کالا، اظهار کرد: 

مشکل اصلی و جدی خودروسازان کشور، 
کمبود نقدینگی است؛ با عرضه خودرو در 
بورس کالا نقدینگی مورد نیاز بنگاه های 
تولیدی تا حدود زیادی تأمین می شــود 
و این نقدینگــی می تواند در کل زنجیره 
پخش شــود و به موازات میزان تولید را 

افزایش دهد.
این کارشــناس صنعت خــودرو افزود: 
علاوه بــر خودروهــای گــران قیمت، 
خودروهایی که قیمت میانی دارند را در 
بورس عرضه کنیــم می تواند به افزایش 
نقدینگی بنگاه ها کمک بیشــتری و به 
تحقق وعده های مربوط به افزایش تیراژ 

تولید کمک کند.
نقدینگی کلید تولید است

وی ادامه داد: نقدینگی کلید تولید است 
آن هم در شــرایطی که قیمت داخلی و 
جهانی نهاده های تولید بالا رفته اســت؛ 
از ســویی دیگر نیز نهاده هایی همچون 
چیپست های تولید خودرو گران شده و 
عملاً باید پیش خرید شــوند بنابراین در 
صورت تأمین نســبی نقدینگی، می توان 
کمبود چیپست را تا حدودی پوشش داد.

سلیمانی با بیان اینکه در صورت افزایش 
تولید، قیمت بازار تعدیل می شود، گفت: 
البته ما یــک نرخ تــورم عمومی داریم 
که قیمت ها متناســب با آن نرخ افزایش 
می یابند؛ بنابراین افزایش تولید می تواند 
قیمت هــا را تعدیل کند و جلوی افزایش 

بیشتر قیمت را گرفت.
حداقل باید ۵۰ درصد خودروها در بورس 

عرضه شوند
وی در مورد وضعیــت عرضه خودرو در 
بورس، تصریح کــرد: عرضه ای که چند 
وقت پیش از سوی یک شرکت خصوصی 
در بورس کالا انجام شــد، برای شــروع 
خوب بود اما باید به ســایر خودروسازان 
و خودروهایــی با رده قیمت پایین تر هم 
تســری یابد تا اثرات ملمــوس آن را در 

افزایش تولید و عرضه ببینیم.
ســلیمانی اظهار کرد: برای اینکه عرضه 
خودرو در بورس اثرگذاری بیشتری پیدا 
کند حداقل بایــد 50 درصد خودروهای 
تولیدی عرضــه شــوند، در این صورت 
احتمال اینکه قیمت کشف شده پایین تر 
از قیمت بازار باشــد وجــود دارد. البته 
همانطور که اشــاره کردم همه این موارد 

بستگی به حجم عرضه دارد.
کاهش نقش دلالی با عرضه خودرو در 

بورس
این کارشناس صنعت خودرو در خصوص 
کاهش نقش دلالــی، گفت: وقتی دلالی 
حاشیه سود نداشته باشد کسی سراغش 
نمــی رود؛ بــرای نمونه هــم می توان به 
خودروی کوییک اشاره کرد، این خودرو 
نسبت به بازار اختلاف قیمت دارد اما این 
اختلاف قیمت به نحوی نیست که سود 
تضمین شــده خاصی برای دلال داشته 
باشد، بنابراین کســی سراغش نمی رود. 
در بورس هم همیــن اتفاق می افتد. اگر 
حاشــیه قیمت معقولی بین بــازار آزاد 
و بورس شــکل گیرد عمــلًا دلالی دیگر 
معنایی نخواهد داشــت و کســی برای 
کسب سود بیشتر سراغ خودرو نمی رود 
و برای نقدینگی سرگردان به سایر بازارها 

می روند.
شروط عرضه خودرو در بورس

وی در مورد شــروط عرضــه خودرو در 

بــورس، اظهار کرد: عرضه خودرو باید در 
بورس زیاد باشــد و سهم زیادی از تولید 
به بورس برود؛ البته ایده آل این است که 
همه تولید به بورس برود. همچنین باید 
یک برنامه معقول و واقعی بینانه ای برای 
افزایش تیراژ دیده شود تا خودروسازان بر 
اساس برنامه جلو بروند و به همان تناسب 

عرضه را افزایش دهند.
ســلیمانی افزود: همچنیــن باید بحث 
مالیــات بر خرید و فــروش خودرو دیده 
شــود زیرا در این صورت ســوداگری به 
صورت کامل از بازار خودرو خارج می شود 
و مردم با قیمت های پایین تری می توانند 

خودرو بخرند.
خودروسازان چقدر توان تولید دارند؟

وی در مورد اینکه خودروســازان چقدر 
توان تولید دارند، اظهار کرد: اگر نقدینگی 
تأمین شــود و برنامه ریــزی صحیحی 
صورت گیرد می توان به تولید یک میلیون 
و 500 تا 600 هزار دســتگاه در ســال 

امیدوار بود.
این کارشناس صنعت خودرو در خصوص 
میزان تقاضا هم گفت: باید توجه داشت 
کــه در حال حاضر قــدرت خرید مردم 
افت کرده و یک تقاضای انباشــت شده 
از گذشته هم داریم و اگر مباحث اسقاط 
خــودرو را هم دنبال کنیم می توان گفت 
که تقاضای بازار یک میلیون و 400 هزار 

تا 500 هزار دستگاه است.

وقتی دلالی حاشیه سود 
نداشته باشد کسی سراغش 
نمی رود؛ برای نمونه هم 
می توان به خودروی کوییک 
اشاره کرد، این خودرو نسبت 
به بازار اختلاف قیمت دارد 
اما این اختلاف قیمت به 
نحوی نیست که سود تضمین 
شده خاصی برای دلال داشته 
باشد، بنابراین کسی سراغش 
نمی رود. در بورس هم همین 
اتفاق می افتد. اگر حاشیه قیمت 
معقولی بین بازار آزاد و بورس 
شکل گیرد عملًا دلالی دیگر 
معنایی نخواهد داشت
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معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــکی از تشکیل صندوق 
بیماران صعب العلاج با اعتبار 5 هزار میلیارد 

تومان خبر داد.
به گزارش  وبدا، بهروز رحیمی در آستانه هفته 
دولت اقدامات وزارت بهداشت دولت سیزدهم 
را مورد اشــاره قــرار داده و جذب اعتبار یک 

درصد مالیات بر ارزش افزوده برای منابع پایدار در حوزه نظام بهداشتی را اتفاقی مهم 
قلمداد کرد و افزود: اجرای قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری بعد از 14 سال برای 
اولین بار در کشور با بودجه 5 هزار میلیارد تومان در دولت سیزدهم نیز از دستاوردهای 

مهم وزارت بهداشت در این دولت است.
معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت بهداشت ضمن اشاره به تلاش وزارت بهداشت برای 
تبدیل وضعیت کارکنان نظام سلامت در قالب طرح ساماندهی کارکنان دولت، تصریح 
کرد: تا مرداد ماه 1401 تبدیل وضعیت 66 هزار نفر از کارکنان نظام سلامت در قالب 

قانون تبدیل وضعیت ایثارگری انجام شده است.
رحیمی همچنین تشکیل پرونده شهدای خدمت سلامت برای اولین بار در کشور را یکی 
از اقدامات مهم وزارت بهداشــت دانست و یادآور شد: مدافعان سلامت در بخش های 
مختلف وزارت بهداشــت و دانشگاه های علوم پزشکی در راه حفاظت از سلامت مردم 

تلاش و جانفشانی کرده و در این راه شهدای زیادی را نیز تقدیم کشور کردند.
معاون توســعه مدیریت و منابع وزارت بهداشت توجه به مناطق محروم و کم برخوردار را 
سیاست دولت سیزدهم و وزارت بهداشت عنوان کرد و گفت: آغاز پروژه تامین 500 دستگاه 
آمبولانس، تکمیل و بهره برداری از تعداد چشمگیری پروژه بهداشتی و درمانی تا پایان سال، 
توزیع 43 هزار نیروی طرحی در سطح کشور، تعیین اولویت توزیع نیروی انسانی در آزمون 
های استخدامی، تامین تجهیزات و تخت های بیمارستانی و بسیاری موارد دیگر از اقدامات 

در راستای محرومیت زدایی و توجه به مناطق کم برخوردار و مرزی است.

رهاکردنیکنوزادمعلول
معاون امور اجتماعی بهزیستی استان تهران 
ضمن اعــلام رها کــردن نــوزادی نزدیکی 
شیرخوارگاه آمنه در روز گذشته، نحوه پذیرش 
کودکانی که سر راه گذاشته می شوند را تشریح 
کرد و در این راستا از مردم خواست با مشاهده 
چنین مواردی، بــا اورژانس اجتماعی )123( 

تماس گیرند.
به گزارش ایســنا، روز گذشته نوزاد دارای معلولیتی جلوی درب شیرخوارگاه آمنه رها 
شــده بود که طبق گفته، فاطمه ارزانیان، معاون امور اجتماعی بهزیستی استان تهران 
دست نوشته ای همراه این نوزاد بوده که در آن نوشته شده بود والدینش شرایط نگهداری 
او را ندارند.در این راستا ارزانیان درخصوص آخرین وضعیت این کودک به ارائه توضیحاتی 
پرداخت و با اشــاره به اینکه بعد از مشاهده کودک مقابل درب شیرخوارگاه ، مددکار 
برای پذیرش این کودک ورود کرد، به ایسنا گفت: پزشک و پرستار ویزیت اولیه را انجام 
دادند و حتی اجازه ندادیم که مادریار به کودک شــیر دهد، زیرا ممکن بود بلع کودک 
دچار مشکل باشد و در این زمینه از پرستار کمک گرفتند.ارزانیان ادامه داد: همچنین 
نیروی انتظامی نیز برای صورت جلسه وضعیت به شیرخوارگاه مراجعه کرد و از اورژانس 
اجتماعی نیز کمک گرفته شد. اورژانس بعد از انجام کارهای اولیه در شیرخوارگاه آمنه 
این نوزاد را به شــیرخوارگاه رفیده )شــیرخوارگاه کودکان دارای معلولیت( ارجاع داد. 

اکنون حال عمومی کودک خوب است و در شیرخوارگاه پذیرش شده است.

سگگردانیدرمعابرجرماست
رییس پلیــس پایتخت در خصوص ســگ 
گردانی برخــی شــهروندان در برخی معابر 
همچون بوستان ها گفت: این اقدام جرم است 
و اگر شهروندی این موضوع را به سامانه 110 
اعلام کند حتما طبق قانون با صاحب ســگ 

برخورد می شود.
سردار حســین رحیمی تاکید کرد: به تازگی 

طرحی در ورودی بوستان ها در حال اجرا است که از ورود سگ به بوستان ها جلوگیری 
می شود و این طرح در بیشتر بوستان های پایتخت در حال اجرا است.

وی خاطرنشــان کرد: در آپارتمان ها نیز اگر شهروندی از حضور سگ دچار ناراحتی و 
ترس شود می تواند به سامانه 110 اعلام کند و قطعا پلیس در این زمینه اقدام فوری 

خود را انجام می دهد.
ییس پلیس پایتخت با اشــاره به اقدامات دستگاه های متولی در خصوص ساماندهی 
معتادان متجاهر گفت: این اقدام مهم سرعت بخشیده و باید تلاش کرد حدود 9 هزار 

معتاد متجاهر در تهران را ساماندهی کرد.
وی افزود: آنچه مســلم است که حدود 9 هزار معتاد متجاهر در شهر تهران رها شده 
و همچنین 300 خانه که بصورت مخروبه به حال خود رها شده و محلی برای حضور 
معتادان متجاهر است باید سامان پیدا کند.رییس پلیس پایتخت با بیان اینکه در مبارزه 
با تولیدکنندگان تاکنون هیچ موقع ماده 42 قانون مبارزه با مواد مخدر به اجرا گذاشته 
نشده است، افزود: این ماده می گوید خرده فروشان مواد مخدر باید به اردوگاه بروند اما 

تا به امروز در تهران نه اردوگاهی داشته ایم و نه خرده فروشی به اردوگاه رفته است.
به گفته وی، البته همکاری شــهرداری و استانداری تهران در این دوره با پلیس خیلی 
قابل قبول است و شهرداری تهران به تازگی چندین مرکز نگهداری و بازپروری معتادان 
متجاهر را راه اندازی کرده است.سردار رحیمی خاطرنشان کرد: در استانداری تهران نیز 
با حضور مدیران دستگاه های اجرایی جلسات آسیب های اجتماعی بطور منظم برگزار 

می شود و با اجرایی شدن این مصوبات شاهد تحول در شهر خواهیم بود.

»نمادهایی«کهازطریقصنعتسرگرمی
»رفتار«کودکانرامیسازند

مدیرعامــل کانون پرورش فکــری کودکان و 
نوجوانــان با بیان اینکه دنیــای امروز، دنیای 
نمادها اســت گفــت: امروز ســبک زندگی، 
گرایش ها، تمایلات و رفتار کودکان را نمادهایی 
می ســازند که از طریق صنعت سرگرمی در 
جهان در اختیار قرار می گیرد. انیمیشن، فیلم، 
کتاب و تولیدات فضای مجازی شکل دهنده 

هویت فرزندان ما هستند.  به گزارش ایسنا، حامد علامتی در مراسم افتتاحیه هشتمین 
جشنواره و نمایشگاه »ایران نوشت«  که در محل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان 
برگزار شد گفت: روزی که برای اولین بار دغدغه تولید نوشت افزار ایرانی اسلامی مطرح 
شد خیلی ها باورشان نمی شد این کار به نتیجه برسد اما امروز هشتمین نمایشگاه در حال 

افتتاح و کیفیت، قابل مقایسه با دوره اول نیست و بسیار بهتر شده است.
وی افزود: دنیای امروز، دنیای نمادها اســت. امروز سبک زندگی، گرایش ها، تمایلات 
و رفتــار کودکان ما را نمادهایی می ســازند که از طریق صنعت ســرگرمی در اختیار 
خانواده ها قرار می گیرد. انیمیشن، فیلم، کتاب و تولیدات فضای مجازی شکل دهنده 
هویت فرزندان ما هستند.  مدیرعامل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان با بیان 
اینکه جریان استکبار همه توانش را گذاشته تا از همین طریق، ضد ارزش های فرهنگی 
خود را به عنوان ارزش رســوخ دهد گفت: این جریان در گستاخانه ترین شکل ممکن 
همجنس گرایی را وارد انیمیشــن های کودکان کرده و این فاجعه بزرگی برای بشریت 

امروز است. راهکار ما باید در این شرایط چه باشد؟

خبر

رئیس دیوان عالی کشور:  ورودی بالای پرونده ها نگران کننده است
رئیس دیوان عالی کشــور با اشــاره به افزایش ورودی 
پرونده ها گفت: بخش زیادی از وقت قضات دیوان عالی 
کشور، صرف رسیدگی به پرونده  هایی مثل حل اختلاف، 
احاله و اعاده دادرسی می شود در حالی که رسیدگی به 
پرونده  های فرجامی اهمیت بســزایی دارد و باید مورد 

توجه قرار گیرد.
به گزارش ایرنا از مرکز رسانه قوه قضاییه، حجت الاسلام 
والمسلمین سید احمد مرتضوی مقدم در جلسه وحدت 
رویه قضایی هیئت عمومی دیوان عالی کشور که با حضور 
معاون اول قوه قضاییه و دادســتان کل کشــور و قضات 
عالی رتبه دیوان عالی کشور برگزار شد افزود: ورودی پرونده  

های غیرفرجامی در دیوان عالی کشور بسیار بالاست.
رئیس دیوان عالی کشور تصریح کرد: در جلسه مسئولان 
عالــی قضایی بارها بیان کــرده  ام، ورودی پرونده  های 
غیرفرجامی در دیوان عالی کشــور بسیار بالاست و این 
موضوع موجب شده است وقت رسیدگی به پرونده های 

فرجامی طولانی شود.
وی اظهارداشــت: باید هر چه سریعتر در مورد موضوع 

اصلاح مواد قانونی تصمیم  گیری شود.
مرتضوی مقــدم ضمن اظهــار نگرانی از آمــار بالای 

پرونده هــای غیرفرجامی و فشــار مضاعف به همکاران 
قضایی گفت: پیشنهاد اصلاحاتی به معاونت حقوقی قوه 
قضاییه در برخی مواد قانونی را ارائه داده ایم و امیدواریم 
تدابیر ویژه ای در این خصوص اندیشــیده شود و هر چه 
سریعتر در این زمینه تصمیم گیری شود تا فشار کاری 

که بر دوش قضات دیوان قرار دارد کاهش یابد.
در ادامه حجت الاسلام والمسلمین محمد مصدق ضمن 

گرامیداشت هفته دولت اظهار داشت: دیوان عالی کشور 
به عنوان عالی ترین مرجع قضایی اســت و این جایگاه 

باید تقویت شود.
معــاون اول قوه قضاییه گفت: باید برای ارتقای شــأن 

قضات و بالا بردن جایگاه عدلیه تلاش کنیم.
وی افزود: ضرورت دارد توجه به جایگاه و شــأن قضات 
دیوان عالی کشور به نحوی باشد که خدمت در آن برای 

هر مسئولی افتخار باشد. ما بایدبه نحوی جایگاه قاضی 
را تبیین کنیم که شغل قضا و خدمت در دستگاه باعث 

افتخار باشد.
مصدق گفت: قوانین باید به نحوی اصلاح شــود که در 
اســرع ذی حق به حق خود برســد. وی در ادامه افزود: 
لایحه اصلاح پــاره ای از قوانین دادگســتری با هدف 
تســریع در احقاق حق و تمرکز رســیدگی دیوان عالی 
کشــور بر امور مهم نهایی شده اســت و در شرف طی 

مراحل قانونگذاری است.
معاون اول قوه قضاییه در این جلسه با تأکید به موضوع 
معیشت کارکنان اداری و قضایی اضافه کرد که به طور 
جدی در حال پیگیری موضوع هستیم، پیشرفت های 
خوبی حاصل شــده اما تا کنون منجر به نتیجه قطعی 
نشده اســت و تقاضا داریم از نشر شــایعات در فضای 

مجازی خودداری شود.
در این جلسه برخی از قضات دیوان عالی کشور دیدگاه 
هــای خود را بیان کردند و به موضوعاتی مانند ضرورت 
کاهش ورودی دیوان، لزوم اصلاح قوانین با هدف تمرکز 
دیوان بر امور مهم، توجه به معیشــت کارکنان اداری، 

اهتمام بر شأن و جایگاه قاضی پرداختند.

هر آنچه درباره اعتماد دوطرفه همسران باید بدانید:

از دلیل تا درمان بی اعتمادی
اولین لازمه ســاختن یک رابطه عاطفی 
ماندگار و زیبا، اعتماد متقابل بین طرفین 
اســت ولی وقتی حس بی اعتمادی بین 
آن دو رخنه می کند، شــکاف عمیقی در 
رابطه شان ایجاد می شود و چشیدن طعم 
شیرین خوشــبختی در کنار همدیگر را 

برایشان ناممکن می سازد.
- یکی از مواردی کــه در دوره تله های 
روابط عاطفی درباره آن صحبت شده، این 
است که شما به چه دلایلی ممکن است 
نسبت به شریک عاطفی خود بی اعتماد 
شــوید؟ در این گزارش راه هایی عملی 
برای رفع بی اعتمادی و شــک به همسر 

یا پارتنر ارائه می شود.
زندگی با افراد شکاک

زندگــی کردن با یک فرد شــکاک و بی 
اعتماد و برقراری رابطه  عاطفی مطلوب با 

چنین شخصی شاید سخت باشد؛
زیرا در این شــرایط معمولاً شــما برای 
اینکه بی اعتمادی همسرتان را بیشتر از 
این نکنید، مجبور می شوید که به فردی 
محتاط و بدون حس شوخ طبعی تبدیل 
شــوید و در واقع نتوانید خود واقعی تان 

باشید.
شاید با این وضعیت مواجه شده اید که هر 
کاری انجام داده اید تا با فرد بی اعتمادی 
که پارتنر شماست، رابطه صمیمانه تری 
برقرار کنید. اما از سوی او به عنوان حمله 
تلقی شده و درنتیجه او یا از شما بیشتر 
فاصله گرفته و یا با خشــم و پرخاشگری 
شما را از خود رانده  است. افراد بی اعتماد 
ممکن اســت دائم منتظر خیانت شریک 
عاطفی خود باشند. بنابراین اگر با یک فرد 
بی اعتماد در ارتباط هستید، این احتمال 
وجود دارد که از ســوی او بارها و بارها به 
صورت مستقیم و غیرمستقیم به خیانت 

متهم شده باشید.
نشانه های بی اعتمادی

عــلاوه بر مواردی که در بالا گفته شــد، 
معمولاً شــخصی که به شریک عاطفی 

خود اعتماد ندارد:
همــواره به اتفاقات بــد از جمله خیانت 

پارتنر یا همسرش به وی، می اندیشد.
تلفن همراه شریک عاطفی خود را بررسی 
می کند و یا به انجام این کار تمایل دارد.

مــدام درباره همه چیــز از طرف مقابل، 
سؤال می پرســد. مثلًا:  با کدام دوستت 
برای شام بیرون رفته بودی؟ آیا در فلان 

ساعت در محل کارت بودی یا نه؟
بی دلیل حسادت می ورزد.

چرا نمی توانم به او اعتماد کنم!؟
به طور کلی حس بی اعتمادی زمانی به 
وجود می آید که فرد نســبت به پایداری 
جایگاه خودش در زندگی احساس خطر 

کند.
دلایل عدم اعتماد شــما به همســر و یا 

پارتنر خود عبارت اند از:
ریشه در دوران کودکی فرد دارد

احساس شک، نگرانی و عدم اعتماد گاهی 
می تواند ریشــه در کودکی  شــما داشته 
باشد. شیوه ای که در کودکی با شما رفتار 
می شده، با شما وارد دوران بزرگسالی تان 
می شــود. مثلًا اگر به عنوان یک کودک 
نادیده گرفته می شــدید، اکنون نیز می 
ترسید که به عنوان یک بزرگسال شما را 

نادیده بگیرند.
 کمبود عزت نفس

یکی از عوامل اصلی شک و بی اعتمادی 
افراد به همسر یا پارتنر خود،  کمبود عزت 
نفس و احســاس حقارت است؛ زیرا عدم 
خودباوری و عزت نفس باعث می شــود 
فرد احســاس کند که ارزشــش کمتر از 
همسر یا شریک احساســی اوست و در 
کانون توجه او قرار ندارد. بنابراین نسبت 
بــه ثبات جایگاهــش در آن رابطه دچار 
شک می شود و اعتمادش را به همسر یا 

پارتنر خود از دست می دهد.
مشکلات روابط پیشین

اتفاقات تلخ یک رابطه بد در گذشته، می 
تواند آثارش را تا مدت ها به جا بگذارد و 
احساس بی اعتمادی و ترس حتی بعد از 
پایان رابطه هم با شما باشد.خیانت دیدن 
باعث می شود، در روابط جدیدتان نیز به 

سختی بتوانید به کسی اعتماد کنید.
 پرورش ترس های غیرمنطقی

بیشتر افراد به این خاطر در رابطه عاطفی 
خود احساس بی اعتمادی مداوم دارند، که 
ترس های بی مورد و تصورات بی پایه ای 
را در ذهن خــود پرورانده اند. مثلًا وقتی 
همسر شــما برای یک سفر کاری از شهر 
خارج می شود، این ترس و نگرانی شما را 
رها نمی کند که مبادا مخفیانه با کسی وارد 
رابطه عاطفی شده است. یا وقتی شریک 
احساسی شــما به تماس های تان جواب 
نمی دهد، تصور می کنید که او با معشوق 
جدیدش است و شما را نادیده می گیرد، 
در حالــی کــه ممکن اســت او در حال 

رانندگی و یا در یک جلسه کاری باشد.
 همه چیز را تمام و کمال خواستن

شما دوســت دارید رابطه  تان کامل و بی 

نقص باشــد و هر چیزی خــارج از روال 
عادی، نگران تان می کند. به همین علتّ، 
زمانی که رابطه شــما آن طــور که می 
خواهید نباشد، به شما احساس ناامنی و 
بی اعتمادی خواهد داد. بنابراین می بینید 
کــه حس ناامنی شــما لزوماً ریشــه در 
رفتارهای همسرتان ندارد بلکه بیشتر به 

عمق احساسات تان بستگی دارد.
عامل احساس ترس و ناامنی ما در رابطه 

عاطفی چیست؟
شما یا شــریک عاطفی تان )همسرتان( 
به عدم صداقت دیگری باور دارید. شــما 
یا شریک عاطفی تان در روابط قبلی تان 
خیانت کرده ایــد. از آنجایی که با توجه 
به سابقه خود می دانید که خیانت کردن 
چندان هم سخت نیست، فرض می کنید 
که ممکن است شریک عاطفی تان نیز به 
شما وفادار نباشد. همسر یا شریک عاطفی 
سابق تان به اعتمادتان خیانت کرده است. 
وقتی به حریم خصوصی )حریم خصوصی 
افراد متفاوت است اما معمولاً تلفن همراه 
جزو حریم خصوصی هر فردی محسوب 
می شود( همســر یا پارتنر خود وارد می 
شــوید، او مضطرب می شود یا احساس 
ناامنــی می کند. نمی دانید که شــریک 
عاطفی تان وقتی کنار شــما نیست، چه 
کاری انجام می دهد. شریک عاطفی شما 
بیش از حد خوددار و مرموز اســت و این 
پنهان کاری او، موجب شک و بی اعتمادی 
شما شده است. از این که شریک عاطفی 
تــان با افرادی دوســت اســت که نمی 
شناسید، احساس خطر می کنید. شریک 
عاطفی شما به اندازه شما درباره زندگی 

مشترکتان صحبت نمی کند.
توصیه های درمانی برای بی اعتمادی

هرچند زندگی بــا یک فرد بی اعتماد به 
نظر مشــکل می رسد، اما اگر یک پارتنر 
بی اعتماد دارید، توصیه های زیر می تواند 
به داشتن رابطه ای با تنش کمتر با شریک 
عاطفی تان و غلبه بر بی اعتمادی او کمک 

کند:
توصیه شماره 1

درصورتی که بی اعتمادی او تحت تأثیر 
دوران کودکی اســت، نباید انتظار این را 
داشت که این مشکل به سرعت رفع شود. 
برقــراری رابطه با چنیــن فردی و جلب 
اعتماد او مستلزم عملکرد سنجیده و صبر 

و شکیبایی بسیار است.
توصیه شماره ۲

لجبازی کردن شــاید روشی برای تخلیه  

هیجان های منفی نســبت به شــریک 
عاطفی بی اعتماد باشــد، امّا پژوهش ها 
نشان داده اســت که لجبازی و اصرار بر 
تکرار رفتار، نمی تواند چنین مشــکلی را 
حل کند. رفتارهای تلافی جویانه شــما 
ســبب می شود که پارتنر یا همسر شما، 
بار دیگر به این نتیجه برســد که به شما 
نیز نمی توانــد مثل دیگران اعتماد کند. 
بنابراین از چنین واکنش هایی خودداری 

کنید.
توصیه شماره ۳

افرادی که درگذشــته با همسر یا پارتنر 
شما بدرفتاری کرده اند، به احتمال زیاد او 
را مستحق این بدرفتاری ها و بی اعتمادی 
ها می دانسته اند. رسیدن به این نتیجه 
که بدرفتاری درگذشته به خاطر بد بودن 
او رخ نداده است؛ می تواند به عزت نفس 
بیشتر او کمک کند. بنابراین سعی کنید 
با رفتار خود به او یادآور شوید که آن قدر 
خوب و قابل اعتماد هست که بتواند فرد 

مفید و مؤثری باشد.
توصیه شماره ۴

وقایع را از دید او ببینید و رفتارهای شک 
برانگیز نکنید.

توصیه شماره 5
اگر بی اعتمــادی و بدرفتاری شــریک 
عاطفی یا همســرتان شدید است، او یک 
بیمار تلقّی می شود. در این صورت باید از 
یک مشاور یا روان درمانگر کمک بگیرید. 
کمک گرفتن از یک مشاور با تجربه و آگاه 
به شما کمک خواهد کرد با راهکارهایی 
آشنا شوید تا اعتماد از دست رفته را گام 
به گام ترمیم کرده و مسیر خوشبختی را 
برای خود و شــریک عاطفی تان هموار 

سازید.
توصیه شماره۶

درباره زندگی روزمره تان صحبت کنید و 
شــفاف و بدون پنهان کاری با هم حرف 

بزنید.
توصیه شماره ۷

رازهای تان را با هم در میان بگذارید.
توصیه شماره 8

عشق و احساستان را بیان کنید.
توصیه شماره ۹

همسرتان را به دوستانتان معرفی کنید.
اگر وارد هر رابطه ای می شــوید، به شما 
خیانت می شود، در بسیاری از موارد بی 
اعتمادی به شریک عاطفی، ممکن است 
کاملًا بی اساس و یا به دلایلی باشد که به 
آنها اشاره شد و راه حل آنها حتی الامکان 

ارائه شــد و در ادامه مطلب تکمیل می 
شود.

اما در مواردی که شــک شــما به یقین 
تبدیل می شــود و متوجه می شوید که 
به شما خیانت شده چه؟ اگر این مسئله 
یک بار یا دوبار تکرار شــود می توان نام 
اتفــاق را بر آن گذاشــت، اما اگر وارد هر 
رابطــه ای که می شــوید تقریبا به یک 
شکل تمام می شود و روابط عاطفی شما 
تبدیل به سناریویی تکراری شده که فقط 
بازیگرهایش عوض می شود ولی همیشه 
پایان یکســان و تلخی دارد، جا دارد که 

کمی درنگ کنید!
ممکن است شما به تله های روابط عاطفی 
گرفتار شده باشید! تا زمانی که این مسئله 
را به طور ریشه ای حل نکنید، حتی اگر 
در کره مریــخ هم با کســی وارد رابطه 
عاطفی شوید، ممکن است دوباره همین 

اتفاقات تکرار شود!
راه درمان فرد بی اعتماد

شــاید یکی از راه های اولیه برای شروع 
درمــان، تشــویق آن هــا به نوشــتن، 
موسیقی، نقاشی یا هر هنر دیگری باشد 
که در ابتدا نیازی به تماس مســتقیم با 

دیگران ندارند.
 بیمار از این طریق می تواند احساسات، 
ترس هــا، نگرانی ها و عقده های خود را 
بیرون بریزد، بدون آن که به کسی صدمه 
بزند. از سوی دیگر، این نوع روان درمانیِ 
فردی معمولاً یگانه روشــی است که این 
نوع بیماران می توانند تحمل کنند؛ هنر 
می تواند احساسات بیمار را برانگیزد و به 

تدریج در او شور و شوق پدید آورد. 
مرحله دوم، شــناختِ اعضای خانواده ی 
بیمار از مشکل اوست که موجب می شود 
بهتر بتوانند او را تحمل کنند. نمی توان 
توقع داشــت که دیگران بــدون آگاهی 
کامل از وضع چنین بیماری، رفتارهای او 
را تحمل کننــد  ولی اگر اعضای خانواده 
به درستی توجیه شــوند، در جریان این 
بیماری و عواقب آن قرار گیرند و باور کنند 
که بی اعتمادی به دیگران نیز نوعی بیمار 
اســت، قطعاً بهتر می توانند به او کمک 
کنند. پس از آن که بیمار به تدریج ارتباط 
صحیح با خود و جهــان پیرامون خود را 
درک کند و به مرحله ای برسد که بشود 
او را کــم و بیش تحمل کرد، می توان با 
حوصله و کم کم، آمــوزش مهارت های 
اجتماعی از قبیل ارتباط سالم با دیگران 

را شروع کرد.
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برای هوشنگ ابتهاج؛
ایراندرویشیاستکهآراممیگرددل

علی حسن زاده-  فعال فرهنگی
 ایران، درویشــی اســت کــه آرام می گردد. 
قرنهاست که می چرخد و خود را غنی می کند. 
هرچــه از بیرون می آید را با آغوشــی از مهر 
می پذیرد. پس از چرخشی آنچه از آن به نفع 
یکتا پرستی و مهراست، نگه داشته و باقی را 

رها می کند. 
مهمترین عاملی که امروز باعث بقای پندارْجهانِ ایران شده است و آن را در میان همسایگان 
و حتی تمدن های دیگر اســتحکام می بخشد، بدون شک زبان فارسی است. زبان فارسی 
امروزی که با پارسی قبل از اسلام به ظاهر یکی است اما در حقیقت بازتاب قرآن حجازی 
در تمدن ایران به حساب می آید. زبانی که حاصل آغوش باز ایران برای قرآن است. قرآن 
عزیزی که زنده است و حقیقت یکتا و عظیمی که کسی بر حقیقت او دست نمی یابد، مگر 
پاکیزگان. زبان فارسی نه آرامگاه تجارت، فن و یا سیاست، که بر بال های بلند ایهام و خیال 

بنا شده است. ابزاری است برای خوف، مهر و شناختِ منبعی لایزال . 
آنچه شخصیت فرهنگی و جهان-زبان فارسی را مستحکم کرده، نه بازار اقتصادی بزرگ 
فارسی زبانان است و نه قدرت امنیتی و سیاسی آنهاست. آن عامل تفاوت را شاید بتوان 
افراد و ستاره های زبان و ادبیاتی دانست که در این اقلیم ظهور کرده اند. به قول استاد 
عزیزم مرحوم احمد مهدوی دامغانی یک عرب زبان، یک انگلیسی زبان، یک فرانسوی 
زبان، برای فهم متون گذشــته خود باید برود و دوره ببیند و امروز ما زبان سعدی را 
چنان می فهمیم که مخاطبین اولیه آن متوجه می شدند. این گوهر کم یاب را بی شک 
مدیون ستون های این زبان هســتیم. حنفای حکیم و مسلمانی که به رسم مغانیان 

آفرینش می کردند و هر یک ستونی محکم شده اند برای این زبان عجیب در تاریخ. 
زندگی هوشنگ ابتهاج را می توان به عنوان یکی از این ستون ها بررسی کرد. هنرمندی 
که شــاعران آن را با مقیاس و معیار شعرش می سنجند. اما سایه از این معیارها و آن 
مقیاس ها بیرون است. او نمایش دهنده یک سنت هنری بود. پلی بین ما که در اوایل 
این قرن هستیم با هنرمندانی که در اوایل قرن گذشته زندگی می کردند و حتی اسلاف 
آنها. کسی که تالیفات، منش و رفتارش برای یک هنرمند با تعریف ایرانی چراغی روشن 
به حســاب می آید. چراغی برای آنهایی که اگر قرار باشد غزل هایی نزدیک به حافظ 
شیرازی و یا حتی باغی به زیبایی باغ های ایرانی بنا کنند، به آن احتیاج دارند. اساسا 

چراغی بود برای هرکسی که می خواهد هنرمند با تعریف ایرانی اسلامی باشد. 
 ابتهاج می توانســت مثل بسیاری از همدوره ای هایش برای رهایی از تجرد هنری اش 
به هزاران مخدر پناه ببرد و یا با گوشه نشینی و مردم گریزی به غم های عمیق انسانی 
خــودش بپردازد. اما او در میان مردم زیســت، حتی در اوقات فراقتش با رایت کردن 
سی دی برای نزدیکانش به گسترش زیبایی می پرداخت و هر روز با امید و استقبال به 
پیشواز تکنولوژی و آینده می رفت. او تا آخرین لحظات این امید را از دست نداد و به 
ما ساکنان اقلیم پارسی این را یاد آوری می کرد. همین که ابتهاج نزدیک به یک قرن 
زندگی پربرکت داشت و این پیام نسل ها را بارویی باز به دیگران منتقل و فرصت گفتگو 
با خودش را برای تمامی اقشار فراهم می کرد، دلیل محکمی است که او بر جایی که 

ایستاده بود و نقش مهمی که فرای شاعرانگی اش بر گردن داشت، بخوبی واقف بود. 
ما امروز می دانیم که برای غزل سرای خوبی بودن و یا حتی هنرمندی در مقام ایران 
بودن، باید ریتم و آهنگ زندگی ات را با طبیعت یکسان کنی. بارها می گفت که سحر 
که مشــغول آب دادن گلها بودم، ناگهان غزلی در ذهنم شکل می گرفت وآب دادن را 

رها می کردم و در گوشه ای شروع به نوشتن می کردم. 
سایه به ما نشان داد که برای ستون فرهنگ شدن باید در هر زمانه ای محکم و پر امید 
مثل برج آزادی ایســتاد. باید خود انسان اثری شود که با تغییر ساختارهای سیاسی 
بتواند بازهم هر ثانیه عمرش منشا اثر شود. کسی نیست که بتواند نقش سایه و تاثیر 
اشــعار انتخابی او در »برنامه گلها« در فرزندانی که» انقلاب کردند و از کشــور دفاع 
کردند« را انکار کند. شــاهدانی که در حالی روی مین می رفتند که زمزمه می کردند 
:»ای مرغ ســحر عشق ز پروانه بیاموز/ کان سوخته را جان شد و آواز نیامد «  کسی 
نیست که بتواند »ایران ای سرای امید« او را به عنوان »تنها سرود ملی ایرانیان انقلاب 
کرده« انکار کنند. و این اثرات ادامه دارد تا حتی نســل های دهه هفتادی و هشتادی 
برای معشوقه های خود حالشان را با »نشود فاش کسی آنچه میان من و توست« شرح 

می کنند.
برخی هم از تنگ چشمان این طرفی و آن طرفی ممکن است چند مقطع محدود از 
زندگی او را برای پوشاندن عظمت کاری که خوب انجامش داده است، بهانه کنند که 

بایدگفت ما و تاریخ »تماشا کنان بستانیم «.
 استاد عزیز جناب صالح علاء برای نشان دادن کسی که هنرمند است عبارت جالبی 
دارند. ایشــان می فرمایند: » فلانی دستی در تشــت هنر دارد «. باید دست در تشت 
داشــت تا بتوان مقام هنری ابتهاج را درک کرد. بتواند درک کرد که شخصی نزدیک 
به یک قرن آنچنان مشغول ساییدن در تشت بوده و به چنان طهارت خیال و واردات 
نفسی رسیده که وجودش قابلیت صدور غزل »نامدگان و رفتگان« را داشته باشد که 
: »لا یمسه الا المطهرون.« و او را بقول مولانا  باید با گفتش سنجید که :»گفتِ انسان 
پاره ای انسان بود. پاره ای از نان یقین دان نان بود.«و سایه گفتی بجز زیبایی در این 

سرای فانی به یادگار نگذاشت.
 کالبد بیجان سایه چه در این خاک آرام بگیرد یا نیاید فرقی نمی کند. تا زمانیکه رود 
زلال زبان پارسی در جریان باشد او زنده است و در بین ماست. و این سرّ زبان مغانیان 

است که مرگ کالبدی آنها شاید تازه آغازگر کارشان باشد.
ایران ، درویشی است که آرام می گردد. زبان فارسی ایران زمین همچنان طلایه دار پله 
های اقلیم خیال اعلی است. خیال و پندارْ جهانی که هر روز اورا در عصر سیمان و عدد 
مجرد و تنها تر می کند. نوعی از  تنهایی که ابتهاج به خوبی بر آن واقف بود و برای ما 

ساکنان این جهانْ زبان مرثیه خوانی می کرد:
بگردید ، بگردید ، درین خانه بگردید
درین خانه غریبید ، غریبانه بگردید

کلید در امید اگر هست شمایید
درین قفل کهن سنگ چو دندانه بگردید

تن او به تنم خورد ، مرا برد ، مرا برد
گرم باز نیاورد ، به شکرانه بگردید

یادداشت

خبر

»ویل اسمیت« از چشم افتاد

سانسور پایان انیمیشن »مینیون ها« را تغییر داد

یک نظرسنجی جدید نشــان می دهد که 
محبوبیت »ویل اسمیت« بازیگر هالیوود پس 
از حمله او به »کریس راک« در اوایل ســال 

جاری کاهش چشمگیری داشته است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
ایسنا، بر اساس داده های ارائه شده به مجله 
ورایتی توسط کمپانی »Q Scores« که در 
زمینه ارزیابی قدرت و جذابیت ســتاره ها و 
افراد مشهور  نظرسنجی می کند،  محبوبیت 
»اسمیت« به طور قابل توجهی تحت تأثیر 
ســیلی زدن او به »کریس راک« در جریان 
پخش زنده در تلویزیون مراسم اسکار 2022 

قرار گرفته است.
»اسمیت« 53 ساله حدود یک ساعت قبل از 
اینکه جایزه اسکار بهترین بازیگر مرد2022  را 
برای بازی در فیلم »پادشاه ریچارد« دریافت 
کند، از شــوخی مجری راک 57 ساله درباره 
موهای کوتاه همسرش »جادا پینکت اسمیت« 
عصبانی شد و با ســیلی به استقبال مجری 
مراسم اسکار رفت. هنوز مشخص نیست که 
آیا »کریس راک« از بیماری آلوپســی »جادا 

پینکت اسمیت« اطلاع داشته یا خیر.
در این نظرسنجی از حدود 1800 آمریکایی در 
مورد احساسات آنها در مورد افراد مشهور، دو 
بار در سال اطلاعات جمع آوری می شود. »ویل 
اسمیت« مدت ها در این نظرسنجی از رتبه های 

بالایی برخوردار بود و پیوسته در کنار بازیگرانی 
مانند »تام هنکس« و »دنزل واشنگتن« در بین 
10 بازیگر برتر رتبه بندی مثبت قرار می گرفت، 
اما در فاصله زمانی بین نظرسنجی های ژانویه 
و ژوئن 2022، امتیاز »اســمیت« از 39 به 24 
نزول پیدا کرده اســت که بنابــر اعلام معاون 
اجرایی کمپانی »Q Score« یک افت بسیار 

چشمگیر و شدید است.
امتیاز منفی »اسمیت« از کمتر از 10 به 26 
افزایــش یافته )میانگین امتیاز حدود 16 یا 
17 است( و رتبه بندی همسرش »پینکت 
اســمیت« نیز به طور قابــل توجهی تحت 
تأثیر قــرار گرفت و امتیاز مثبت او از 13 به 
6 کاهش یافت و نمره منفی او از 29 به 44 

افزایش داشته است.
ای در حالی است که نمرات »کریس راک« 
ثابت مانــد و امتیاز مثبت او همچنان 20 و 
امتیاز منفی او نیز 14 است اما رتبه آگاهی 
او از 66 بــه 84 افزایش یافت. این کمدین 
هنوز به صورت رســمی در مورد این حادثه 
صحبت نکرده اســت. »اســمیت« یک روز 

پس از مراسم اسکار به خاطر رفتارش خود 
عذرخواهی کــرد و در اواخر همان هفته از 
عضویت در آکادمی استعفا داد. دو هفته بعد، 
آکادمــی او را به مدت یک دهه از حضور در 

جوایز اسکار محروم کرد.
این بازیگر ســپس تــا اواخر مــاه جولای 
سکوت کرد، تا زمانی که دوباره در یک پیام 
ویدیویی از »راک« و خانواده اش و همچنین 
از برندگان جایزه بهترین مستند عذرخواهی 
کرد، که لحظه حضورشان در کانون توجهات 
در مراسم اســکار تحت الشعاع سیلی او به 
»کریــس راک« قرار گرفت. او در این ویدئو 
می گوید: »هیچ بخشــی از من وجود ندارد 
که فکر کند در آن لحظه رفتار درستی بوده 
اســت. هیچ بخشی از من فکر نمی کند که 
این بهترین راه برای مقابله با احســاس بی 

احترامی یا توهین است«.
فیلم بعدی »اسمیت« با عنوان »رهاسازی« 
محصول کمپانی اپل است که در آن او نقش 
برده ای واقعی را بازی می کند که از مزرعه ای 
در لوئیزیانــا فرار می کنــد، و تجربیاتش به 
کمپین های بســیاری از لغــو ممنوعیت ها 
کمک می کند. این فیلــم به عنوان یکی از 
رقبای جوایز اسکار 2023 معرفی شده بود، 
امــا اکران آن در حال حاضر متوقف شــده 

است.

کاربران رســانه های اجتماعی اعلام کردند 
که پایان بندی انیمیشن جدید »مینیون ها: 
ظهور گرو« بــرای اکران داخلــی در این 

کشور تغییر یافته است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از رویترز، سانسور و ایجاد تغییر در قسمت 
جدید انیمیشن »مینیون ها«، نمونه دیگری 
از تلاش مقامات چینی برای سانســور یک 
فیلــم محبوب هالیوودی اســت تا از نظر 
سیاسی برای اکران در چین مناسب سازی 
شــود، اتفاقی که با واکنــش مخاطبان در 
شــبکه های اجتماعی کشــور چین همراه 

شده است.
در نسخه ای از انیمیشن »مینیون ها: ظهور 
گرو« که در چین اکران شــده ضمیمه ای 

به پایــان بندی فیلم اضافه شــده که  بر 
اســاس آن »وایلد ناکلز« شخصیت اصلی 
فیلم توســط پلیس دســتگیر می شود و 
20 ســال را در زندان ســپری می کند و 
شخصیت همدست او یعنی »گرو« نیز به 
خانواده بازمی گردد و با سه فرزند دخترش 

به زندگی ادامه می دهد.
این در حالی است که در نسخه بین المللی 
این انیمیشــن، »گرو« و »واید ناکلز« دو 
ضدقهرمان داســتان، پس از مرگ جعلی 

»واید ناکلز«، با هم فرار می کنند.
یک ســایت آنلاین نقد فیلــم در چین با 
14.4 میلیون دنبال کننده خاطر نشان کرد 
که نســخه چینی فیلم یک دقیقه طولانی 
تر از نســخه بین المللی است و این سوال 

را مطــرح کرد که چرا یــک دقیقه اضافی 
لازم اســت و در ادامه نوشت: »این فقط ما 

هستیم که از ترس اینکه یک کاریکاتور ما 
را به فســاد بکشاند به راهنمایی و مراقبت 

ویژه نیاز داریم«.
چیــن برای تعداد فیلم هــای خارجی که 
می توانند در سینماهای این کشور نمایش 
داده شوند، سهمیه تعیین کرده است و در 
بســیاری از فیلم های هالیوودی که در این 
کشــور نمایش داده می شوند، صحنه های 

خاصی حذف یا تغییر یافته اند.
سال گذشــته، نیز مخاطبان چینی فیلم 
»باشــگاه مشــت زنی« محصول 1999 با 
بــازی »بــرد پیــت« و »ادوارد نورتون«، 
متوجه شــدند که در پایان بندی نســخه 
اصلی، قهرمان داستان و همزاد خیالی اش 
مجموعه ای از آسمان خراش ها را منفجر 
می کند، اما در نسخه چینی چنین چیزی 

اصلا وجود ندارد.

به بهانه درگذشت منوچهر اسماعیلی؛

سکوت ابدی مرد هزار صدای دوبله ایران 
ســرویس فرهنــگ - گویندگی به 
جای بهروز وثوقی در فیلم های متعددی 
همچــون »قیصر«، »گوزن هــا«، »داش 
آکل« و »رضا موتوری«، جمشید مشایخی 
در فیلم هــای »قیصر« و »کمال الملک«، 
داریوش ارجمند در ســریال »امام علی 
)ع(« و فیلم »ناخدا خورشید« بخشی از 
کارنامه پربار منوچهر اســماعیلی، دوبلور 
پیشکسوت کشور است. همان کسی که به 
مرد هزار صدای دوبله ایران معروف است 
و یکــی از ماندگارترین هنرنمایی های او 
هم در فیلم »مادر« زنده یاد علی حاتمی 
بود که همزمان به جای سه بازیگر یعنی 
محمدعلی کشاورز، جمشید هاشم پور و 

اکبر عبدی صحبت کرد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« شامگاه 
دوشنبه منوچهر اسماعیلی پس از چند 
روز بستری در بیمارستان، در منزل خود 
براثر ایســت قلبی درگذشت. وی  متولد 
هشــتم فروردین ماه 1318 بود و بعد از 
گرفتن دیپلم تــرک تحصیل کرد و وارد 

گویندگی شد.
ورود به عرصه هنری با تئاتر

ورودش این دوبلور پیشکسوت به عرصه 

هنری با تئاتر بود که پس از آن به صورت 
حرفه ای از سال 1338 در بیست سالگی 
بــا حمایت علی کســمایی و دوبله فیلم 
دروازه های پاریس کارش را شروع کرد و با 
فیلم بن هور در سال 1341 درخشید. بعد 
از انقلاب اسلامی نیز از سال 57 تا 1366 
فعالیتی نداشــت اما از سال 66 با دعوت 
محسن مخملبافت به حوزه هنری، دوبله 
فیلم هایش را به زبان عربی شــروع کرد. 
سپس نیز با دوبله فیلم هزارستان بجای 5 
شخصیت فیلم بازگشت تحسین برانگیزی 

به عرصه دوبله داشت.
از تدریس تا فعالیت 

مرحوم اسماعیلی در کنار تدریس فنون 
و تکنیک های گویندگی، مدیر دوبلاژ بود 
که از آن جملــه میتوان به بیش از 200 
کار تلویزیونی و سینمایی و رادیویی اشاره 

کرد.
وی صداپیشگی در آثار سینمایی بسیاری 
را در کارنامــه حرفه ای خود داشــت. او 
به جای آنتونی کوئین در نقش حمزه در 
فیلم محمد رسول الله )ص( صحبت کرده 
بود. اســماعیلی همچنین صداپیشــگی 
بازیگران مطرحی چون استیو مک کوئین، 

همفری بوگارت، چارلتون هستون و کرک 
داگلاس را در کارنامه داشت.

تغییر مسیر زندگی با خواندن یک آگهی 
در روزنامه 

خودش یک بار تعریف کــرده بود که در 
ســال 1336 و با خواندن یک آگهی در 
روزنامه  متوجه شده است، موسسه ای به  
نام »داریوش فیلم« برای دوبلاژ در ایتالیا 
امتحــان می گیرد و یک مرد و پنج زن را 
پذیرش می کرده اســت. در آن دوره هیچ 
شناختی از کار دوبله نداشته و به تشویق 

یکی از دوستانش به آن جا رفته است.
محل آزمــون در خیابان نــادری بوده و 
زمانی که برای تســت بــه آن جا رفته با 
جمعیــت زیــادی از دختران و پســران 
مواجه شــده، که تعداد آن هــا به بالای 
هزار نفر می رسیده و او آخرین نفری بوده 
که امتحان داده و با تمام این تفاســیر در 
آزمون پذیرفته می شود و صاحب داریوش 
فیلم تصمیم می گیرد ایــن دوبلور را به 
ایتالیا بفرســتد و روزانه هم 60 لیره که 
معــادل 7 تومان درآن زمان بود پرداخت 
کند، اما در نهایت، این منوچهر اسماعیلی 

است که از این سفر باز می ماند.

دستمزد سال۶۷ برای دوبله فیلم؛ 
3۰۰هزار تومان!

ســعید توکل، تهیه کننده برنامه »صبح 
جمعــه با شــما« درباره دســتمزد این 
هنرمند به خبر آنلایــن می گوید: »یادم 
اســت که قبل از انقلاب، آقای منوچهر 
اسماعیلی برای صحبت کردن روی نقش 
اول یک فیلم سینمایی 300 هزارتومان 
می گرفتنــد و آقای نوذری هم اگر همان 
کار را انجــام می دادند وضع مالی خیلی 
خوبی داشتند. متاســفانه رادیو همیشه 
وضع مالی ضعیف تری نسبت به تلویزیون 
داشــته و زمانی که آقای نوذری اجرای 
برنامه »مسابقه هفته« را برعهده گرفتند، 

کمی اوضاع مالی بهتری پیدا کردند.«
توکلی درباره مقایســه دستمزد منوچهر 
اســماعیلی با منوچهر نوذری گفت: »در 
همان سال ها دستمزد آقای نوذری برای 
هــر برنامه 5 هزارتومان بــود. درصورتی 
کــه درآن زمان اگر ایشــان یک آنونس 
ســینمایی می گفتند یا یک دوبله انجام 
می دادند، خیلــی بیش تر از این مبالغ به 

دست می آوردند.«
توکلی درباره سختی هایی که این هنرمند 

برای وارد شدن به این کار متحمل شده 
اســت گفت: »فکر کنم پیش از این هم 
درباره این مسئله صحبت شده اما بازهم 
می گویم برای آن هایی که نمی دانند، آقای 
اسماعیلی به واســطه صدای خوشی که 
داشتند در کودکی و در ایام مدرسه قاری 
قرآن بودند و زمانی که اقدام کردند سمت 
این کار بیایند، پدرشان یکی از مخالفان 
اصلی بوده اســت اما با تمام این شرایط 
ایشــان ســختی های زیادی را متحمل 
شــدند، تا امروز، پس از گذشت سال ها 
نســل های زیادی با صدای ایشان خاطره 

داشته باشند.«
یکی از موفق ترین ها

توکل درباره خصوصیات اخلاق این دوبلور 
تازه درگذشته گفت: »اگر بخواهم از منش 
اخلاقی ایشان بگویم ممکن است عده ای 
بگویند چون دیگر در قید حیات نیستند 
این حرف ها را می گویم، اما ایشان بسیار 
پشت کار داشتند، به همین دلیل هم یکی 
از موفق ترین دوبلورها شــدند. مدیریت و 
خلاقیت بسیار خوبی در زمینه کاریشان 
داشــتند و بســیار اهل تعامل و مطالعه 

بودند.«

ثبتنامبیشازنودنمایشنامهدرجشنواره
تئاترفجراستانخراسانرضوی

 مدیر روابط عمومی ســی و دومین جشنواره 
تئاتر فجر اســتان خراســان رضــوی از ثبت 
نام بیش از نود نمایشــنامه برای شــرکت در 

جشنواره خبر داد.
 ســید حبیــب قاآنی بــا اعلام ایــن مطلب 
افزود:براساس فراخوان جشنواره امکان ثبت نام 
متقاضیان تا پایان وقت اداری 31مرداد ماه بود 
که نهایتا  بیش از نود اثر در دبیرخانه ســی و 

دومین جشنواره تئاتر فجر استان خراسان رضوی ثبت گردید.
 وی افــزود: در میــان آثار ثبت نامی، نمایشــنامه های از شهرســتان های؛ ســبزوار، 

تربت حیدریه،کاشمر، خلیل آباد، خواف، چناران و درگز نیز به چشم می خورد.
 قاآنی تصریح کرد: بازبینی آثار از ســی ام مهر آغاز و تــا پانزدهم آبان ماه نتایج اعلام 

می شود.
 گفتنی است سی و دومین جشنواره تئاتر استان خراسان رضوی آذرماه 1401در مشهد 

برگزار می شود.
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حذفگیتهایعوارضیآزادراهشهید
شوشتریبرایتسهیلترددبهبهشترضا)ع(

شهردار مشهد از برداشــته شدن گیت های 
عوارضی آزادراه شهید شوشتری مشهد برای 

تسهیل تردد به بهشت رضا)ع( خبر داد.
عبدالله ارجائی بیان کرد: با توجه به ترافیک 
شــدید کندروهای حاشــیه آزادراه شــهید 
شوشــتری مخصوصا در روزهای پنجشنبه 
و جمعه و ایام خاص و ســختی دسترسی به 

بهشــت رضا)ع(  با هماهنگی شهرداری مشــهد، پلیس راه، استانداری و وزارت راه و 
شورای همتا با برداشتن گیت های عوارضی خروجی مشهد در بزرگراه شهید شوشتری 

موافقت شد.
به گزارش روابط عمومی شــهرداری مشــهد وی ادامه داد: در ســاعات اولیه بامداد 
روز گذشته عوارضی برداشــته شده و پس از این مردم برای رفتن به بهشت رضا)ع( 
می توانند از آزادراه اســتفاده کنند. با این طرح ترافیک سنگین عصرهای پنجشنبه و 

صبح جمعه در این مسیر تسهیل می شود.
هم چنین جانشــین رییس پلیس راه خراســان رضوی گفت: حذف و برچیده شدن 
دروازه)گیت(های عوارضی وردی مشهد از سمت باغچه)مُلک آباد( منجر به رفع گره 

ترافیکی در مسیر این آزادراه شد.
سرهنگ محمد قانعی نژاد افزود: از امروز فرایند الکتریکی شدن اخذ عوارض این آزادراه 

آغاز و دروازه های ورودی حذف شده است.

۲۸۰میلیاردریالاشیایعتیقهدرهنگ
مرزیسرخسکشفشد
فرمانده مرزبانی خراســان رضوی گفت: باند 
قاچاق اشــیای عتیقه توسط مرزبانان هنگ 
سرخس با کشــف 280 میلیارد ریال عتیقه 

دستگیر شدند.
به گزارش صح امروز به نقل از مرزبانی استان 
خراسان رضوی، سردار مجید شجاع افزود: در 
راستای برخورد با قاچاقچیان، مرزبانان هنگ 

سرخس با اشرافیت اطلاعاتی یک باند حرفه ای از قاچاقچیان عتیقه را شناسایی کردند، 
این افراد با اهداف جمع آوری اشیای عتیقه جهت انتقال به خارج از کشور فعالیت می 
کردند که محل فعالیت آن ها در شهرستان های سرخس، مشهد و فریمان شناسایی 

شد.
وی اضافه کرد: مرزبانان هنگ ســرخس پس از هماهنگــی قضایی و اخذ نیابت در 
عملیاتی غافلگیرانه و ضربتی محل های شناسایی شده را بازرسی کردند و ضمن کشف 

اشیای عتیقه، چهار متهم نیز دستگیر و تحویل مراجع قضایی شدند.
ســردار شجاع افزود: عتیقه های کشف شده شامل هزار و 189 قطعه اشیاء تاریخی و 
فرهنگی، هزار و 173 عدد سکه قدیمی مربوط به دوره افشاریان، 16 ظرف و شمعدان 

قدیمی، 2 جلد نسخ خطی متعلق به دوره سلجوقیان هستند.واری نیز توقیف شد.

بهرهبرداریوآغازعملیاتاجراییبیشاز
۹۰۰طرحگازرسانیدرخراسانرضوی

مدیر عامل شــرکت گاز خراســان رضوی از 
بهره برداری و آغاز عملیات اجرایی 926 طرح 
گازرســانی با اعتبار 10 هزار و 500 میلیارد 
ریال در اســتان طی هفته دولت امسال خبر 

داد.
حسن افتخاری اظهار کرد: همزمان با هفته 
دولت امسال در بخش روستایی استان افتتاح 

و بهره برداری طرح گازرسانی به 60 روستا و آغاز عملیات اجرایی در 65 روستای دیگر 
انجام می شــود. همچنین در بخش شــهری در راستای اجرای مصوبات سفر ریاست 
جمهوری به اســتان پروژه گازرسانی به شــهر باجگیران به عنوان تنها شهر فاقد گاز 

استان به صورت رسمی آغاز خواهد شد.
وی با بیان اینکه در مجموع با آغاز عملیات اجرایی و بهره برداری طرح های امسال بیش 
از 14 هزار خانوار شــهری و روستایی جدید در خراسان رضوی از نعمت گاز طبیعی 
بهره مند خواهند شد، افزود: اعتبار طرح های گازرسانی بخش شهری و روستایی استان 

در هفته دولت امسال رقمی بالغ بر 641 میلیارد تومان است.
مدیر عامل شــرکت گاز خراســان رضوی ادامه داد: در حوزه گازرسانی به واحدهای 
تولیدی و صنعتی نیز در هفته دولت امسال 220 مورد صنعت افتتاح و عملیات اجرایی 
گازرسانی به 580 واحد تولیدی صنعتی استان با مجموع اعتبار 403 میلیارد تومان 

آغاز می شود.
وی تصریــح کــرد: با بهره برداری و آغــاز عملیات اجرایی 800 طرح گازرســانی به 
واحدهای تولیدی و صنعتی استان 50 میلیون لیتر در سال ظرفیت جایگزینی مصرف 
فرآورده های مایع ایجاد شده که با فروش آن امکان ارزآوری برای کشور ایجاد خواهد 

شد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز خراسان رضوی افتخاری بیان کرد: شرکت گاز 
استان در حال حاضر وظیفه تامین گاز طبیعی 2 میلیون و 582 هزار خانوار شهری و 

روستایی را در 95 شهر و 2556 روستا بر عهده دارد.

برپاییمیزخدمتدرهفتمسجدشهرمشهد
عاون فرهنگی و اجتماعی مرکز رســیدگی 
به امور مساجد اســتان های خراسان گفت: 
به مناسبت هفته  مسجد و هفته  دولت، میز 
خدمت با حضور مدیران کل دســتگاه های 
اجرایی در هفت مسجد محوری شهر مشهد 
از یکم تا هفتم شــهریورماه سال جاری برپا 

می شود.
حجت الاســلام امیرحسین احمدنیا روز گذشته در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: 
مدیران کل دســتگاه های اجرایی استان از جمله مدیران آب و فاضلاب، برق، آموزش 
و پرورش، فنی و حرفه ای، دارایی، مالیاتی، ورزش و جوانان، ارشــاد، جهاد کشاورزی، 
پشتیبانی دام، غله، صنعت، معدن و تجارت، تعزیرات، تعاون،کار و رفاه اجتماعی، تامین 
اجتماعی، صندوق کارآفرینی، بنیاد شهید، کمیته امداد، بهزیستی، راه و شهرسازی، 
راهداری، بنیاد مسکن، منابع طبیعی، شهرک های صنعتی، علوم پزشکی، بیمه سلامت، 
مدیریت درمان، گاز، نفت، اوقاف و امور خیریه، میراث فرهنگی، پست، مخابرات، حج 
و زیارت و شهرداران مناطق مختلف شهر مشهد در این مساجد حضور پیدا می کنند تا 

پاسخگوی شهروندان مشهدی باشند.
وی ادامه داد: تمام درخواســت های مردمی در ســامانه سامد دولت ثبت خواهد شد 
تــا با کد پیگیری ای که به مراجعه کنندگان داده می شــود تمامی مراحل تا حصول 
نتیجه قابل پیگیری باشد.معاون فرهنگی و اجتماعی مرکز رسیدگی به امور مساجد 
استان های خراســان گفت: مسجد فاطمیه واقع در امام خمینی 79، مسجد صاحب 
الزمان)عج( واقع در شهید اصلانی 41، مســجد جامع رضوی واقع در ابوریحان 20، 
مســجد مهدیه واقع در مهرآباد13، مسجد جوادالائمه واقع در توس 81، مسجد امام 
محمدباقر)ع( واقع در استاد حســابی 34 و مسجد علی بن موسی الرضا)ع( واقع در 
طبرســی شمالی چهار هر کدام به مدت هفت شب میزبان مردم عزیز و مدیران کل 

دستگاه های اجرایی خواهند بود.
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مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی خراسان 
رضوی با بیان اینکه رونق ورود گردشــگران خارجی در خراسان 
رضوی نیز از اتفاقات خوب و تحسین برانگیز در مدت گذشته از 
فعالیت دولت سیزدهم است، ادامه داد: طی یکسال گذشته بیش 
از یک میلیون و 200 هزار گردشگر خارجی وارد استان شده اند و 
البته برگزاری تورهای آشناسازی ویژه زائران خارجی هم طراحی 

و برنامه ریزی شده است.
سیدجواد موســوی اظهار کرد: این روند ناشی از تصمیم خوب 
و موثر دولت برای بازگشــایی مرز هوایی به شهر مشهد، بعد از 
فروکش کردن نسبی ویروس کرونا بود که منجر به ثبت رکورد 
ورود 50 درصدی گردشگران خارجی ورودی به کشور به مقصد 

خراسان رضوی شد.
وی هدفگــذاری در حوزه گردشــگری را توجه به منویات رهبری 
برای پنج برابر کردن ورود گردشــگران خارجی دانست و افزود: در 
این راستا برگزاری نشست مشترک با کشورهای عراق، افغانستان 
و پاکستان در کنار امضای تفاهمنامه ورود زائر، برنامه ریزی شده 

است.
وی تاکیــد کــرد: برای تحقق اهداف و توســعه گردشــگری، 

هوشمندسازی روند صدور مجوزها در دستور کار است.
موســوی اظهار کرد: توانمندی ها و ظرفیتهای خوب استان در 
حوزه تاسیسات گردشگری موجب شد ســونامی ورود زائران و 

گردشگران در نوروز امسال به استان به خوبی مدیریت شود.
موسوی با اشاره به سفر هیات دولت به خراسان رضوی و مصوبات 
خوب در ســه حــوزه زیرمجموعه اداره کل میــراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دستی، گفت: در این سفر اختصاص 180 
میلیارد تومان به امر توسعه زیرساختهای سه حوزه گردشگری، 
میراث فرهنگی و صنایع دستی مصوب و قرار شد طی سه سال 

تخصیص یافته و جذب شود. 
این مســوول اظهار کرد: علاوه بر این تشکیل و برگزاری شورای 

عالــی زیارت بــا حضور 
از  خود رییس جمهوری 
به  منحصر  رخدادهــای 
فردی بود که در این سفر 

محقق شد.
وی گفت: همچنین تغییر 
به  بینالود  نام شهرستان 
طرقبه-شاندیز و افزایش 
از  نقره  صــادرات  مجوز 

کشور از 300 گرم به 3 کیلوگرم از جمله اتفاقات خوبی بود که 
در این سفر تحقق یافت و مسیر را برای رونق بیشتر این بخش 
باز کرد.وی با اشاره به رویکرد جدی در توسعه گردشگری داخلی 
و خارجی در اســتان گفت: پیشنهاد داده ایم کلانشهر مشهد، به 
واســطه جایگاه بی نظیر در حوزه سفر و زیارت، به منطقه آزاد 

زیارتی تبدیل شود تا شاهد افزایش سفر به این منطقه باشیم.
هم چنین احمد دیناری معاون ســرمایه گذاری اداره کل میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی خراسان رضوی گفت: از 
ابتدای فعالیت دولت سیزدهم 130 موافقت اصولی و مجوز جدید 

برای ایجاد تاسیسات گردشگری در استان صادر شده است.
وی بیــان کــرد: در این مدت همچنین بــرای 2 منطقه نمونه 
گردشگری در استان سرمایه گذار پیدا کرده و در حال تهیه طرح 

جامع گردشگری برای این دو منطقه هستیم.
دینــاری در ادامه گفــت: در حوزه اعتبارات بخش عشــایری و 
روستایی نیز 4 میلیارد تومان به هنرمندان تولید کننده هنرهای 

سنتی و صنایع دستی تسهیلات پرداخت شده است.
وی افزود: همچنین بالغ بر یک میلیارد تومان معرفی به صندوق 
توســعه ملی به منظور اعطای تســهیلات ثبت شده است که 
پرداخت این تسهیلات موجب ایجاد اشتغال مستقیم برای 10 

هزار نفر و غیرمستقیم برای 30 هزار نفر می شود.

فرماندار مشــهد گفت: همزمان با هفتــه دولت 111 طرح 
عمرانی و خدماتی با صرف چهار هزار و 654 میلیارد و 535 
میلیون و 900 هزار تومان اعتبار به وســیله دســتگاه های 

اجرایی این شهرستان آماده افتتاح است.
محســن داوری روز گذشــته در گفت و گو بــا ایرنا افزود: 
همچنین عملیات آغاز 30 طــرح با برآورد اعتبار 34 هزار و 
186 میلیــارد و 211 میلیون تومــان در هفته دولت در این 

شهرستان آغاز می شود.
وی ادامه داد: از مجموع 141 طرح قابل افتتاح و کلنگ زنی، 

20 طرح مربوط به بخش مرکزی، 9 طرح مربوط به بخش رضویه، 11 طرح مربوط به بخش احمد 
آباد و 101 طرح نیز مربوط به شهر مشهد است که در سه سطح مسوولان ملی، استانی و شهرستانی 

افتتاح یا آغاز می شود.
فرماندار مشهد به اجرا و مشارکت 17 دستگاه اجرایی و دهیاری های شهرستان در خصوص 141 
طرح یاد شده اشاره کرد و گفت: چهار هزار و 321 میلیارد تومان از اعتبار مورد نیاز این طرح ها از 
اعتبارات آورده متقاضیان اجرای طرح ها، 154 میلیارد تومان از بخش اعتبارات استانی، 47 میلیارد 

تومان از اعتبارات ملی-استانی و 485 میلیارد تومان از منابع داخلی دستگاه ها تامین شده است.
داوری سهم تسهیلات بانکی در تامین اعتبارات یاد شده را 640 میلیون تومان عنوان کرد و افزود: 
سهم اعتبارت ملی برای اجرا یا کلنگ زنی 141 طرح یاد شده 25 میلیارد تومان و تامین اعتبار از 

سایر منابع 32 هزار و 528 میلیارد تومان بوده است.
وی به حضور میدانی مســوولان در میان مردم در  هفته دولت اشــاره کرد و گفت: مقرر شده است 
مدیران شهرستان مشهد در قالب هفت گروه، هفت شب در هفت مسجد مشهد میان مردم حضور 

پیدا کنند تا ضمن ملاقات چهره به چهره، مسایل و درخواستهای مردمی را بررسی کنند.
فرماندار مشهد گفت: حضور بین اقشار مختلف جامعه از جمله منازل خانواده های شهدا، جانبازان 
و ایثارگران، اقشــار محروم و تشکل های مردمی اعم از تشکل های دانشجویی، سیاسی، مردم نهاد 
و فرهنگی از دیگر برنامه های مســوولان شهرســتان در هفته دولت است و این حضور برای اطلاع 
رســانی مردمی اقدامات دولت انقلابی طی ســال گذشته صورت می گیرد تا نظرات مردم نیز برای 

تداوم اقدامات دولت اخذ شود.
داوری افزود: رویکرد ما در شهرستان مشهد همگامی با سیاستهای دولت و خدمت رسانی و نوکری 

مردم است تا بتوانیم برای خدمت صادقانه گام های موثری برداریم.

خراسان رضوی میزبان 50 درصد گردشگران خارجی ورودی به کشور 4650 میلیارد تومان طرح عمرانی در مشهد آماده افتتاح است

در شورای شهر مشهد تصویب شد:

انتشار اوراق مالی برای بافت های فرسوده
در پنجاهمیــن جلســه علنــی 
ششــمین دوره شورای اسلامی 
شهر مشــهد که روزگذشته در 
تالار شــهر برگزار شد، شورای 
اوراق مالی  انتشــار  اسلامی شهر 
اســلامی برای بافت های فرســوده 
شهری و ساماندهی حاشیه نشینی 
و سکونتگاه های غیر رسمی مشهد 

را تصویب کرد.
به گزارش صبح امــروز طبق ماده 
واحده این لایحه به شــهرداری مشــهد اجازه داده 
می شود به منظور تامین بخشی از منابع مالی مورد 
نیاز برای بازســازی بافت های فرسوده و ساماندهی 
حاشیه نشینی و سکونتگاه های غیر رسمی نسبت به 
انتشار اوراق مالی اسلامی با سود علی الحساب مورد 
توافق با بانک مرکــزی با تضمین بازپرداخت 100 
درصد اصل و سود توسط شهرداری در سال 1401 

اقدام کند.
طبق بندهای این لایحه 2500 میلیارد ریال از این 
اوراق به بافت فرســوده حر عاملی، 3000 میلیارد 
ریال به بافت فرسوده آبکوه و 5000 میلیارد ریال به 

بافت فرسوده وکیل آباد اختصاص پیدا خواهد کرد.
بر اساس تبصره های این لایحه اوراق مالی اسلامی 
می بایســت از طریق بانک های مــورد تایید بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران منتشر شود. شهردار 
مشهد مکلف است بر اســاس ضوابط و مجوزهای 
بانک مرکزی نسبت به انجام معاملات ثانویه اوراق 
در بورس و انجام ســاز و کار مربوطه طبق قوانین و 
مقررات بورس اقدام کند. همچنین شهردار مشهد 
مکلف اســت نســبت به انعقــاد قراردادهای مورد 
لزوم)عاملیت، ضمانت و...( در چارچوب ضوابط بانک 
عامل و مجوزهای بانک مرکزی و سازمان بورس در 

بازار سرمایه اقدام کند.
بر اساس دستورالعمل و مجوز اعطایی بانک مرکزی، 
شهرداری مشهد به عنوان ناشر مکلف است نسبت 
به ارائه وثایق و تضامیــن مورد تایید و قبول بانک 
ضامن، جهت حصول اطمینان بانک در بازپرداخت 
اصل و سودهای علی الحساب اقدام کند. همچنین 
شهرداری مشهد مکلف است پرداخت 100 درصد 
سود را در دوره های ســه ماهه و 100 درصد اصل 
مبلغ را در پایان دوره مشارکت که چهار سال است، 
تعهد کند. شــهرداری مشهد همچنین مکلف است 
جزئیات اراضــی و املاکی را که بــه عنوان وثایق 
و تضامیــن ارائه می کند را طی گزارشــی به اطلاع 

اعضای شورای اسلامی شهر برساند.
ســهم بافت فرسوده آبکوه از اوراق مالی اسلامی در 
لایحه ارائه شده توسط شــهرداری 1400 میلیارد 
ریال بود که با پیشــنهاد مجید طهوریان عسکری، 
رئیس کمیســیون ویژه توســعه و بهســازی توس 
شورای اسلامی شهر مشهد و تصویب آن در صحن 

علنی به 3000 میلیارد ریال افزایش پیدا کرد.
پیشنهاد افزایش سهم اوراق مالی آبکوه به سه هزار 

میلیارد ریال
هــم چنین مجیــد طهوریــان عســکری، رئیس 
کمیســیون ویژه توسعه و بهســازی توس شورای 
اســلامی شهر مشــهد، در این جلسه در قالب یک 
پیشنهاد اظهار کرد: شورای شهر مشهد سال هاست 

موضوع بافت فرســوده آبکــوه را پیگیری می کند 
اما شــاید تا امروز نتوانسته باشیم اقدامات جهشی 
خوبی در این بافت اجرا کنیم. این پیشنهاد را مطرح 
می کنم که عدد 1400 میلیارد ریال پشــنهاد شده 
برای آبکوه بــه حداقل 3000 میلیارد ریال افزایش 
پیدا کند تــا همکاران دسترســی های بافت آبکوه 
را هرچه ســریعتر آزاد و بتوانند داخل آبکوه پروژه 

تعریف کنند.
وی افزود: در حال حاضر در آبکوه نیاز به پروژه های 
جهشی احساس می شــود که امیدواریم با دریافت 
این اوراق بتوانیم رسالت خود را برای منطقه و محله 

آبکوه ایفا کنیم.
سوال و تذکر اعضای شورا

در ادامــه جلســه ســید ابراهیم علیــزاده، رئیس 
کمیســیون برنامه، بودجــه، فنــاوری اطلاعات و 
منابع انســانی شورای اسلامی شهر مشهد، در قالب 
یک ســوال اظهار کرد: بر اســاس بند 13 ماده 80 
قانون تشــکیلات و وظایف شوراها تصویب وام های 
پیشــنهادی منوط به بررســی دقیق مبلغ، مدت و 
میزان کارمزد اســت. چــرا در این لایحه تنها مبلغ 
آمــده و برای مدت و میــزان آن هیچگونه تعریفی 

ارائه نشده است؟

همچنیــن حمیــد ضمیــری، رئیس کمیســیون 
شهرســازی و معماری شورای اسلامی شهر مشهد، 
در قالب یک تذکر عنوان کرد: در گذشته تجربیات 
شهرداری در حوزه مدیریت هزینه اوراق به درستی 
صورت نگرفته و شهرداری مشهد باید مراقب باشد 
روش های گذشــته تکرار نشــود. ما در گذشته به 
گونه ای مدیریت هزینه داشتیم که با رسوب منابع، 
زخمی شــدن بافت در نقــاط مختلف و همچنین 
پراکندگی هزینه ها روبــه رو بودیم. تقاضا دارم این 

موضوع آسیب شناسی شود.
مجید دبیریان، نایب  رئیس کمیســیون اقتصادی، 
 ســرمایه گذاری و مشارکت های شــورای اسلامی 
شــهر مشهد نیز در قالب ســوالی از رئیس سازمان 

اقتصادی، سرمایه گذاری و مشــارکت های مردمی 
شــهرداری مشهد گفت: دوســتان ما در شهرداری 
بگویند که اعداد مشخص شده را بر چه مبنایی برای 

بافت های مختلف معین کرده اند؟
سازمانی به نام بازآفرینی

در بخش دیگری از بررسی این لایحه هاشم دائمی، 
رئیس کمیســیون حقوقی شــورای اسلامی شهر 
مشــهد، در قالب یک تذکر اظهار کرد: یک سال از 
عمر مدیریت شهری گذشــته و ما سازمانی به نام 
بازآفرینی ایجــاد کرده ایم. انتظار ما این بود پس از 
تاسیس این سازمان روند اصلاح مجموعه بافت های 
فرسوده ما با سرعت عمل قابل توجهی پیش برود. 
عمــده هدف همکاران برای طــرح این اوراق ایجاد 
تملک برای اجرای پروژه های شــان اســت. آیتمی 
اثربخش و مهم که در ادوار گذشته بعضی از مدیران 
آبکوه دنبالش بودند اما در حال حاضر کمرنگ شده، 
مشارکت مردم در بهسازی بافت های فرسوده است.

محمــود عیــدی، رئیــس ســازمان اقتصــادی، 
سرمایه گذاری و مشــارکت های مردمی شهرداری 
مشهد، در پاسخ به سوالات و تذکرهای مطرح شده 
اظهار کرد: میزان کارمزد انتشار اوراق مالی را شورای 
پول و اعتبار تعیین می کند کــه این عدد در حال 

حاضر 18 درصد است. اعداد تعیین شده قابل تغییر 
توسط شورای شهر و مصوبه شورا برای ما لازم الاجرا 
خواهد بود. ما از اینجا به بعد پیگیر موضوع خواهیم 
بود. تاکنون این اعداد به دستگاه های مربوطه ابلاغ 
نشده و طبق اعداد مصوب شورا برای انجام عملیات 

اقدام خواهیم کرد.
وی در رابطــه با معیــار تعیین این اعداد توســط 
شــهرداری افــزود: ارقامی که از ایــن اوراق چه به 
صورت پلاک به پلاک و چــه به صورت یک محل 
مصرف خواهد شــد، تعیین شده است. این اعداد از 
روی برنامه آمده و طبق برنامه تعیین شده برای هر 

بافت ارائه شده اند.
حجت الاسلام حســن منصوریان، رئیس کمیسیون 
فرهنگی و اجتماعی شــورای اسلامی شهر مشهد، 
با اشــاره به افزایش میزان اوراق تعیین شــده برای 
بافت فرســوده آبکوه و در قالب پیشــنهادی اظهار 
کرد: در راســتای افزایش اوراق تعیین شده در بند 
2 برای بافت فرســوده آبکوه به عنوان یک ظرفیت، 
پیشنهاد می کنم به این دلیل که از لحاظ اجتماعی 
نباید تفاوتی بین مردم آبکوه و مردم بافت فرسوده 
وکیل آباد باشــد، این بند را نیز به 10 هزار میلیارد 
افزایــش دهیم تا خدایی ناکرده شــائبه اینکه فرد 
خاصــی از آن منطقه در ایــن مصوبات نقش دارد، 

به وجود نیاید.
پیشنهاد حجت الاسلام حسن منصوریان میزان رای 
مورد نیاز توسط اعضای شــورای شهر را نیاورده و 

رد شد.
تصویب لایحه نرخ کرایه تاکسی در خطوط مبادی 

اطراف حرم
از دیگر مصوبات این جلســه موضــوع ارائه لایحه 
نرخ کرایه تاکســی در خطوط مبادی اطراف حرم و 
ورودی شهر مشهد به اطراف حرم مطهر رضوی در 
ســال 1401 بود که در جلسه گذشته شورا کلیات 

آن بررسی و تصویب شده بود.
 نامگذاری چند معبر فرعی مشهد به نام شهدا

نامگذاری معابر فرعی با حفظ شماره به نام شهدا از 
دیگر مصوبات امروز شــورای شهر مشهد بود که بر 
اســاس آن معبر فرعی دانشگاه سه واقع در خیابان 
دانشــگاه به نام شهید شفیع شفیعی و معابر فرعی 
کوهســنگی ســه، 13، 21 و 25 واقــع در خیابان 
کوهســنگی به ترتیب به نام های شــهید عباسعلی 
برومند، شــهید محمد گلچین، شــهید ســیدرضا 
سیدحســینی مقدم و شهید مســعود قریش آبادی 

نامگذاری خواهد شد.
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بر اساس دستورالعمل و مجوز اعطایی بانک مرکزی، شهرداری مشهد به 
عنوان ناشر مکلف است نسبت به ارائه وثایق و تضامین مورد تایید و قبول 
بانک ضامن، جهت حصول اطمینان بانک در بازپرداخت اصل و سودهای 

علی الحساب اقدام کند
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طارمیدرلیستبرترینهاییوفا
مهاجمایرانبالاترازهالندوکین

نام مهــدی طارمی مهاجم تیــم ملی ایران 
و باشــگاه پورتــو پرتغال بار دیگــر در کنار 

ستاره های مطرح فوتبال دنیا قرار گرفت.
به گزارش خبرنگار مهر، صفحه مربوط به لیگ 
قهرمانان اروپا اسامی بازیکنانی که بیشترین 
گل را در سال 2022 برای باشگاه ها و تیم های 
ملی کشور خود به ثمر رساندند را منتشر کرد.

بر اساس اطلاعات مربوط به این بخش از یوفا، 
در این لیســت هشــت نفره نام مهدی طارمی مهاجم ایرانی پورتو هم دیده می شود. 
طارمی در این لیست با به ثمر رساندن 22 گل بالاتر از »ارلینگ هالند« و »هری کین« 

ستاره های منچسترسیتی و تاتنهام قرار دارد.
بر این اساس، »امباپه« بازیکن فرانسوی تیم پاری سن ژرمن با 31 گل در رده نخست 
است و »کریم بنزما« هموطن او و مهاجم رئال مادرید با 27 گل در رده دوم قرار دارد.
»مانه«، »لواندوفسکی« و »کریستوفر ان کنکو« هم به ترتیب با 25، 24 و 23 گل سوم، 

چهارم و پنجم هستند. 

بازگشتعزتاللهیبهایرانمنتفیشد/چرا
مطهریبهتراکتورنرفت؟

سرپرســت مدیرعاملی باشگاه تراکتور درباره 
فعالیت نقل و انتقالاتی این باشگاه توضیح داد.

به گزارش ایســنا، تراکتــور در فصل نقل و 
انتقالات لیگ بیســت و دوم برای به خدمت 
گرفتن ســعید عزت اللهی و کریم انصاری فرد 
اقدام کرد اما هیــچ کدام از این تلاش ها ثمر 
نداد. اکنون، ایوب بهتاج، سرپرست مدیرعاملی 

باشــگاه تراکتور در اظهاراتی اعلام کرد که هر دوی این بازیکنان گفته اند که تمایلی 
برای بازگشت به لیگ برتر ایران ندارند و به دنبال ادامه فعالیت شان در اروپا هستند.

باشگاه تراکتور در ادامه برای تقویت خط حمله سرخ پوشان تبریزی که دغدغه اصلی 
قربان بردیف در این روزهاســت، به سراغ ارسلان مطهری رفتند اما این بازیکن حاضر 

به جدایی از استقلال نشد تا پیوستن او هم به جمع شاگردان بردیف منتفی شود.
در کنار مطهری باشگاه تراکتور پیگیر به خدمت گرفتن مهاجم خارجی بوده اما در این 
زمینه  هم بدون توفیق باقی مانده است. براساس صحبت های بهتاج، آن ها با دو مهاجم 
هم به توافق رسیده اند اما در یک مورد، تمایل نداشتن خانواده بازیکن برای حضور در 
ایران و در مورد دیگر، مصدومیت مهاجم دیگر باشگاه مبدا باعث شده که این انتقال ها 
منتفی شود. قربان بردیف هم چنان به لزوم حضور مهاجم خارجی در جمع تراکتوری ها 

تاکید دارد و به همین دلیل، باشگاه پیگیر به خرید یک مهاجم است.

بزیک:امیدوارملوکادیاپرسپولیسیهارا
ناامیدنکند

مهاجم پیشــین تیم فوتبال پرسپولیس ابراز 
امیدواری کرد، یورگن لوکادیا بهترین عملکرد 
را در این تیم داشــته باشد و سرخپوشان را 

ناامید نکند.
ادموند بزیک در گفت وگو با خبرنگار ورزشی 
خبرگزاری تسنیم، درباره عملکرد پرسپولیس 
در دو هفتــه ابتدایــی لیــگ برتــر و اینکه 

سرخپوشان موفق به کسب پیروزی نشدند، گفت: خیلی زود است که بخواهیم بعد از 
دو هفته یک قضاوت کامل و قطعی از پرسپولیس داشته باشیم، چون این تیم در کادر 
بازیکنانش و حتی روی نیمکت با تغییراتی مواجه شده است و طبیعتاً نیاز به زمان دارد. 
البته مسئله مهم در پرسپولیس مشکل گل نزدن است، موضوعی که فصل قبل هم این 
تیم درگیرش بود. در همین دو بازی هم مشخص شد که پرسپولیس در گل زدن مشکل 
دارد و این مشکل باید برطرف شود. البته در بازی با فولاد دیدیم که پرسپولیس حتی 
در ایجاد موقعیت گل هم مشــکل داشــت. وی در مورد اضافه شدن یورگن لوکادیا به 
پرسپولیس هم خاطر نشان کرد: من شناختی از این بازیکن ندارم. او در فوتبال اروپا در 
چند تیم خوب و مطرح بازی کرده است و طبیعتاً اگر آماده باشد می تواند به پرسپولیس 
کمک کند. هنوز زود است قضاوت کنیم و باید ببینیم لوکادیا بعد از رسیدن به شرایط 
ایده آل چه عملکردی خواهد داشت. پرسپولیس مدت هاست که منتظر رونمایی از یک 
مهاجم گلزن و خوب است و امیدوارم لوکادیا پرسپولیسی ها را ناامید نکند. همه هواداران 

پرسپولیس هم امیدوارند او در خط حمله مشکلات را برطرف کند.
بزیــک در واکنــش به برخی انتقادهــا از عملکرد مهدی عبــدی و حامد پاکدل در 
پرســپولیس، اظهار داشت: من دوست ندارم در مورد شخص خاصی صحبت کنم، اما 
وقتی یک بازیکن به پرسپولیس می آید طبعاً انتظارات از او بالاست و بازیکن هم باید 
خودش را با این شرایط سخت هماهنگ کند. البته در فوتبال ایران اکثر تیم ها مشکل 
نداشتن گلزن تمام عیار دارند. شما ببینید مهاجمان لیگ ما در این چند سال از لحاظ 

گلزنی چه آماری داشته اند و این آمار را با دهه های قبل قیاس کنید.
پیشکسوت باشگاه پرسپولیس در پاسخ به این پرسش که »آیا سرخپوشان در این فصل 
می توانند قهرمان شوند؟«، گفت: پرسپولس همیشه مدعی قهرمانی است و امیدوارم 
امســال دوباره قهرمان لیگ شود. البته صحبت در این مورد از حالا خیلی زود است و 

چند تیم دیگر هم مثل پرسپولیس دنبال قهرمانی هستند.

شروع کم امتیاز پرسپولیس با گل محمدی
هشدار در آستانه سفر به اراک

 حاجیلو: کاش »خسرو« سرپرست استقلال می شد
ساپینتو اهل داد و بیداد است!

آخرین جزئیات فروش بلیت جام جهانی، نحوه سفر به قطر و پروتکل های کرونا

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال می گوید خسرو حیدری 
اگر سرپرست آبی ها می شد، می توانست کمک بیشتری 

به آبی پوشان کند.
اصغر حاجیلو، پیشکســوت تیم فوتبال اســتقلال در 
گفت وگو با ایسنا، درباره شرایط این روزهای آبی پوشان 
پایتخت گفت: پیش بینی می شد که چنین اتفاقاتی برای 
استقلال رقم بخورد. تا اینجای کار، هر کسی که در پاس 
و شــهرداری بود، در کادر باشگاه استقلال حضور دارد 
و کنار آجورلو کار می کند. برخی می گویند که خســرو 
حیدری تجربه لازم را بــرای مربی گری و روی نیمکت 
نشســتن ندارد و صرفا به خاطر دوران بازیگری اش در 
جمع آبی ها حضور دارد. خسرو حیدری برای استقلال 
بازی کرده اما به خاطر رابطه ای که با آقای آجورلو داشته 
به کادر فنی تیم پیوسته است. او با حضور در استقلال، 
فقط می تواند تجربه کسب کند و نمی تواند به تیم کمک 
کند. به طور مثال بیژن طاهری سال ها سابقه مربی گری 
دارد و می داند چطور مربی گری کند اما سرپرســت تیم 
شده است. مربی گری با سرپرستی کاملا متفاوت است. 
به نظر من اگر خســرو حیدری سرپرست تیم می شد، 
اتفاقات بهتری رقــم می خورد. بیژن طاهری بیشــتر 
می توانست به ساپینتو کمک کند. آجورلو یکی از مدیران 
ورزشی اســت که در فضای ورزشی بوده است و ارزش 

کسانی که کنارش بوده اند را نگه داشته است.
او ادامه داد: آجورلو هنر بازیکن آوردن ندارد و کار مدیریتی 

بلد اســت و همین الان ما می بینیم که اســتقلال پر از 
مهاجم اســت و هر کدام از این مهاجم ها، بازیکنان بسیار 
خوبی هســتند. مربی چطور می تواند این همه مهاجم را 
مدیریت کند؟ اگر 2 مهاجم با هم هماهنگ شوند، تکلیف 
4 مهاجم دیگر چه می شود؟ این مساله به استقلال آسیب 
خواهد زد. زمانی که ســاپینتو می خواســت به استقلال 
بیاید، فوتبال دوســتان می دانستند که آجورلو جرأت این 
را نداشت که مربی ایرانی بیاورد چون آجورلو می دانست 
که فرهاد مجیدی آمار و قهرمانی قابل توجهی برای خود 
ثبت کرده است. البته فرهاد مجیدی هم رفت و آمدهای 
زیادی داشته است. با وجود اینکه سال هاست که با نکونام 
اختلاف دارم اما جواد نکونــام مربی به روز و خوبی بود و 
بهترین گزینه برای اســتقلال بود اما نکونام هم شرایط را 
درک می کرد. باشگاه اســتقلال در نهایت با گزینه ای به 

توافق رسید که اهل داد و بیداد و هیجان است.

شرایط کم سابقه پرسپولیس با یحیی گل محمدی در 
شروع رقابت های لیگ برتر می تواند بحران زودهنگامی 

را برای سرمربی این تیم به وجود بیاورد.
به گزارش خبرنگار مهر، بیست و دومین دوره مسابقات 
لیگ برتر با دو تساوی بدون گل برای پرسپولیس آغاز 
شــد تا نایب قهرمان فصل گذشته این رقابت ها آماری 

کم سابقه ای را با یحیی گل محمدی تجربه کند.
سرمربی پرســپولیس در فصل بیستم، 4 امتیاز و در 
فصل بیســت و یکم نیز 6 امتیــاز از دو بازی ابتدایی 
کســب کرد اما حالا با شــرایطی متفاوت روبرو شده 

است.
سرخپوشان پایتخت در حالی برای کسب نخستین برد 
خود این هفته راهی اراک می شوند که این تیم همواره 
در تقابل با آلومینیوم دچار مشــکل شده و در آن شهر 

امتیاز از دست داده است.
با این حال گل محمدی با جذب ستاره هایی همچون 
علیرضا بیرانوند، سروش رفیعی، مرتضی پورعلی گنجی، 
دانیال اسماعیلی فر، ســینا اسدبیگی، سعید صادقی، 
یورگــن لوکادیا، گئورگی گولســیانی و محمدمهدی 
احمدی در تنگنای کســب پیروزی قرار گرفته است و 
چاره ای جز خروج از این شرایط با کسب سه امتیاز در 

اراک ندارد.
ســرمربی پرســپولیس که در ابتدای فصل دستیاران 
همیشــگی اش را از دست داد بهتر از هر کسی می داند 

ادامــه نوار تســاوی های این تیم می توانــد بحرانی را 
برایش به همراه داشــته باشــد. رکورد منفی او در دو 
هفته گذشته نشــان از بازگشت دوران پر استرس این 

سرمربی دارد.
پرســپولیس نه تنها برای بــردن باید تلاش کند بلکه 
نیازمند رسیدن به اولین گل خود در فصل جاری است 
تا شــروعی دیرهنگام برای حضور در کورس مدعیان 

قهرمانی داشته باشد.
شــاید بازیکنان این تیم در دو هفتــه ابتدایی حضور 
ســرمربی خود در کنار مستطیل سبز را کم داشتند و 
حــالا با پایان محرومیت انضباطی گل محمدی انگیزه 
بیشتری برای بازگشت به مسیر موفقیت داشته باشند.

تیم فوتبال پرسپولیس ساعت 19 جمعه هفته جاری 
در هفته ســوم رقابت های لیگ برتــر فوتبال میهمان 

آلومینیوم اراک است.

به گزارش ایسنا و به نقل از تایمز، فیفا بیش از 23 میلیون 
درخواســت بلیت برای جام جهانی امسال دریافت کرده 
است. برگزارکنندگان می گویند جام جهانی 2022 یک 
رویداد جهانی است و هواداران را تشویق کرده اند که برای 

تماشای مسابقات به این کشور سفر کنند.
داده های فیفا نشان می دهد که تقاضای بلیت مدت هاست 
که از عرضه آن پیشی گرفته است، به طوری که فیفا بیش 
از 3 میلیون درخواست بلیت برای فینال دریافت کرده است. 
در همین حال، 2.5 میلیون درخواست بلیت برای تماشای 
بــازی گروه C بین آرژانتین و مکزیــک وجود دارد و 1.4 
میلیون هوادار امیدوارند در ورزشگاه 60 هزار نفری آل بیت، 
دیدار انگلیس با ایالات متحده را تماشا کنند. در زیر، نگاهی 
به وضعیت بلیت فروشی با جزئیات بیشتر و همچنین ارائه 
آخرین اطلاعات در مورد نحوه سفر به قطر و همچنین نحوه 

رعایت آخرین پروتکل های کرونا می اندازیم.
آیا برای ورود به قطر نیاز به ویزا دارید؟

کسانی که با پاسپورت استاندارد آمریکایی یا انگلیسی به 
قطر سفر می کنند نیازی به ویزا ندارند. با این حال، آنها به 
کارت Hayya نیاز دارند. کارت Hayya نوعی شناسنامه 
هواداران است که برای ورود به کشور و حضور در مسابقات  
الزامی اســت. همچنین این کارت، حمل و نقل عمومی 

رایگان در روزهای مسابقه را فراهم می کند.
یکی دیگر از جزئیات مهم: کسانی که بین 10 آبان 1401 

تا 3 بهمن 1401 به قطر ســفر می کنند، حتی اگر در 
 Hayya مســابقات جام جهانی شرکت نکنند، به کارت

تأیید شده نیاز دارند.
آیا قطر امن است؟

تا حد زیادی همینطور است و میزان جرم و جنایت در این 
کشور پایین است. با این حال وزارت خارجه بریتانیا هشدار 
داد که بازدیدکنندگان زن باید هنگام تردد به تنهایی در 
شب مراقب باشند. فقط از تاکسی های ثبت شده استفاده 
کنید. هنگام اســتفاده از اپلیکیشن های تاکسی، پلاک 
خودرو را بررســی کنید. به کسی اطلاع دهید که در راه 

هستید و جزئیات خودرو را اطلاع دهید.
وزارت خارجه می افزاید: تحولات منطقه ای همچنان بر 
افکار عمومی تأثیر می گذارد. شما باید از حساسیت های 
محلی آگاه باشید. شما باید گزارش های خبری را دنبال 
کنیــد و از تجمعات و تظاهرات عمومی خودداری کنید. 

احتمال افزایش تنش در روزهای جمعه وجود دارد.
آیا برای حضور در جام جهانی نیاز به واکسینه شدن دارید؟

دولت قطر تابستان گذشته اعلام کرد که تمام هوادارانی 
که به دنبال حضور در مسابقات جام جهانی هستند باید به 
طور کامل واکسینه شوند. مسافران کاملاً واکسینه شده می 
توانند بدون قرنطینه وارد قطر شوند اما باید در 48 ساعت 
قبل از پرواز به کشور، آزمایش منفی کرونا داشته باشند. 
مسافران همچنین ملزم به ارائه مدرک واکسیناسیون در 

بدو ورود هستند.برای اینکه طرفداران کاملاً واکسینه شده 
در نظر گرفته شــوند باید هر دو دوز واکسن فایزر، مدرنا 
یا آســترازنکا یا واکسن تک دوز جانسون اند جانسون را 
دریافت کرده باشــند. کسانی که دوز نهایی خود را بیش 
از 9 مــاه پیش دریافت کرده اند به تزریق دوز یادآور نیاز 
دارند.در حال حاضر الزام اســت که برنامه ردیابی تماس 
قطر، Ehteraz را دانلود کرده و در هنگام سفر در سراسر 

کشور روی تلفن هوشمند خود استفاده کنید.
کدام خطوط هوایی به قطر پرواز می کنند؟

بســیاری از خطوط هوایی مختلف از سراســر جهان به 
قطر پرواز می کنند از جمله قطر ایرویز، بریتیش ایرویز، 
خطوط هوایی سریلانکا، ترکیش ایرلاینز، جت ایرویز، ژاپن 
ایرلاینز، ایر ایندیا و بســیاری دیگر. از بریتانیا، پروازهای 

مستقیم از لندن، منچستر، کاردیف، بیرمنگام و ادینبورگ 
انجام می شــود. این پروازها در دوحه، پایتخت قطر فرود 

خواهند آمد.
از ایالات متحده، بستگی دارد که از کجا قصد پرواز دارید. 
از نیویورک، شیکاگو، لس آنجلس و واشنگتن دی سی می 
توانید روزانه مستقیم به قطر پرواز کنید. سایر فرودگاه های 
برجســته ماننــد دالاس، میامی و سانفرانسیســکو نیز 

پروازهای مستقیم دارند.
تاکنون چند هزار بلیت فروخته شده است؟

فیفــا اعلام کرد که فروش بلیت هــای جام جهانی به 2 
میلیون و 450 هزار عدد رسیده و کمی بیش از 500 هزار 
صندلی خالی هنوز موجود اســت. ارزان ترین بلیت برای 
هــواداران خارج از قطر 250 ریال )69 دلار( قیمت دارد. 
هواداران برای رزرو مکان اقامت در قطر از طریق وب سایت 

رسمی مسابقات نیاز به داشتن بلیت تایید شده دارند.
چند هتل در قطر موجود است؟

کافی نیست. خیلی ساده. تقاضا برای حضور در هتل ها 
بسیار بیشتر از امکانات موجود است. قطر، کشور کوچکی 
با 2 میلیون و 881 هزار نفر جمعیت، اتاق های کافی هتل 
ندارد. هواداران می توانند با اســتفاده از وب سایت جام 
جهانی قطر، اتاق های هتل های موجود را بررســی کنند. 
چند گزینه جایگزین وجود دارد، از جمله کشــتی های 

کروز، دهکده ها و آپارتمان های اجاره ای.

تلاش »کاسبان تعلیق« و »کاسبان تعویق انتخابات« برای به هم زدن آرامش فوتبال

ادامه تحرکات مشکوک
بعد از تأیید نشــدن مهدی تاج از سوی 
نهادهای قضایی، برخی با مطرح کردن دو 
کلیدواژه »تعلیق« و »تهدید« به دنبال به 

هم زدن آرامش فوتبال ایران هستند.
به گزارش خبرنگار ورزشــی خبرگزاری 
تسنیم، بحث کم شدن تعداد نامزدهای 
ریاســت فدراســیون فوتبــال از 3 به 2 
نفر، موضوعی اســت که از شب گذشته 
)دوشــنبه( بــا اعلام حســن کامرانی فر 
دبیرکل فدراســیون فوتبال داغ شــده و 
به نوعی بخشــی عمده از اخبار فوتبال و 
ورزش امــروز را به خــود اختصاص داده 

است.
با پیگیری های صورت گرفته مشــخص 
شــد با توجه به گزارش  نهادهای قضایی، 
مهــدی تاج تا این لحظه تأیید صلاحیت 
نشده اســت. » نامه تأیید صلاحیت« و 
»نامه عدم احراز صلاحیت« دو مقوله جدا 
از هم هســتند. در واقع اکنون نامه تأیید 
صلاحیت عزیز محمدی و میرشاد ماجدی 

به فدراسیون رسیده اما نامه ای برای تأیید 
تاج ارســال نشده است. اینکه گفته شده 
برای هیچ کدام از نامزدها نامه »عدم احراز 
صلاحیت« نیامده درســت است چرا که 
»نامه تأیید صلاحیت« ارســال شده نه 

»عدم احراز صلاحیت«.
نکته مهم این است که طبق قانون فردی 
که پرونده باز یا پرونده منجر به حکم دارد 
نمی تواند در انتخابات فدراســیون حضور 

پیدا کند.
پــس از این ماجرا تحــرکات برای ایجاد 
خلــل در برگزاری انتخابات فدراســیون 
فوتبال با اهرم فشارِ نهاد های بین المللی و 
بالادستی قوت گرفته است. تهدید ها برای 
تعلیق فدراسیون فوتبال و تعویق انتخابات 
در حال شنیده شدن اســت. اتفاقی که 
در صــورت رخ دادن، فوتبال ایران را در 
آستانه انتخابات 8 شهریور ماه و البته جام 
جهانی 2022 با چالش های جدی روبه رو 

می کند.

فدراسیون جهانی فوتبال در دستورالعمل 
بررســی صلاحیت افراد برای شرکت در 
انتخابــات و در موضوع تعیین صلاحیت 
تأکید  به صراحــت  ریاســت  نامزدهای 
می کند، افرادی کــه دارای پرونده های 
قضایــی در جریــان هســتند و به طور 
رسمی متهم شده اند یا اقدامات قضایی 
موقت علیه آنها آغاز شده، دارای شرایط 
لازم بــرای تأییــد صلاحیــت و حضور 
در انتخابــات نیســتند. در بند 2 ردیف 
آمده  دســتورالعمل  این  صلاحیت های 
اســت: »هنگامی که یــک نامزد به طور 
رسمی متهم شــود یا اقداماتی قضایی 
موقت در ارتباط با او انجام شــد، کمیته 
انتخابات تصمیم می گیرد، حتی اگر رأی 
نهایی هم صادر نشــده باشد، صلاحیت 

نامزد مذکور را رد کند«.
از سویی دیگر عده ای که به دنبال تعلیق 
فدراسیون و تعویق انتخابات هستند، روی 
این موضوع تأکید می کنند که اگر تاج از 

ابتدا مشــکلی برای عدم احراز صلاحیت 
داشــته، چرا پیش از این توسط کمیته 
بدوی انتخابات تأیید شــده اســت؟ این 
موضوعی اســت که علی فلاحتی رئیس 
کمیته بدوی در زمان ثبت نام از کاندیدا ها 
درباره آن توضیح و از شــناور بودن بحث 
احراز صلاحیت ها صحبت کرده و در این 
باره گفته بود: »بحــث احراز صلاحیت، 
بحث شناور، به روز و زنده است، این طور 
نیســت که اگر بزرگواری آن صلاحیت را 
داشــت، دو ماه بعد لزومــاً آن صلاحیت 
همچنان ماندگار باشد و برعکس کسی که 
صلاحیت نداشت این طور نیست که بعداً 
صلاحیت پیدا نکند، در مجمع قبل این 
موضوع را توضیح دادیم«. البته ایجاد خلل 
در برگزاری انتخابات فدراســیون فوتبال 
حرکتــی بود که پیش از آغاز و در نهایت 
 AFC منجر به ایجاد حساســیت فیفا و
و ارســال نامه  مشترک آنها به فدراسیون 
فوتبال برای دخالت های بیرونی در روند 

انتخابات شده بود.
تیم ملــی باید کمتر از 3 مــاه دیگر در 
مســابقاتی فوق العاده حســاس در جام 
جهانی قطر به میدان برود. از سویی دیگر 
بسیاری از امور اساسی فوتبال ایران، مثل 
راه انــدازی VAR، فوتبــال پایه و بحث 
بانوان، اساســنامه و ... روی زمین مانده 
و نیاز اســت با برگزاری انتخابات و سر و 
سامان گرفتن فدراســیون عزمی جدی 
برای بهبود شــرایط به وجــود بیاید. در 
این میان عده ای با کنار گذاشتن مصالح 
ملی و بدون در نظر گرفتن شرایط خاص 
فوتبال ایران پیش از جام جهانی، به دنبال 
پیشبرد منافع شخصی شــان با اسم رمز 
»تهدید، تعلیق و تعویق« هستند. فوتبال 
ایران با توجه به شــرایط حساس نیاز به 
آرامش دارد اما کاسبان تعلیق و تعویق با 
تحرکاتی مشکوک در پی به هم زدن این 

آرامش هستند.

۵11/1 - اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

تکلیـف  تعییـن  قانـون  نامـه  آئیـن   13 مـاده  و  قانـون   3 مـاده  موضـوع  آگهـی 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . برابـر رای شـماره 
قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت  139660306021001072 هیـات اول موضـوع 
ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتـی ملـک 
بردسـکن تصرفـات مالکانـه بلامعـارض متقاضـی  آقـای احمـد امینـی درونـه فرزند 
غلامحسـین به شـماره شناسـنامه 15 و کد ملی 5729760231 صادره از بردسـکن 
درششـدانگ یکبـاب گلخانـه بـه مسـاحت 3171/86 متـر مربـع قسـمتی ازپـلاک  
286 اصلـی وششـدانگ پـلاک 139 فرعـی از 286 اصلی موسـوم به مرزعـه و قنات 
درونـه خریـداری از مالـک رسـمی پـلاک 286 اصلـی ورثـه مرحـوم غلامحسـین 
امینـی  پـلاک 139 فرعـی از 286 اصلـی ورثـه مرحـوم میـرزا احمـد علـوی  محرز 
گردیـده اسـت. لـذا بـه منظـور اطلاع عمـوم مراتـب در دو نوبـت به فاصلـه 15 روز 
آگهـی مـی شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت بـه صدور سـند مالکیـت متقاضی 
اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد از تاریـخ انتشـار اولین آگهـی به مـدت دو ماه 
اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخذ رسـید، ظرف مدت یـک ماه از 
تاریـخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت خود را بـه مراجع قضایی تقدیـم نمایند. بدیهی 
اسـت در صـورت انقضـای مـدت مذکور و عـدم وصول اعتـراض طبق مقررات سـند 

مالکیـت صـادر خواهد شـد./ ن. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/6/2. 
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/6/17
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روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :
حسین رفیعی

بازیافتزبالههایالکترونیکیباپوستگوجهفرنگی

محقق ایرانی دانشــگاه ایالتی پنســیلوانیا و همکارانش نشان 
دادند که با اســتفاده از میکرو و نانو ذرات ایجاد شده از پوست 
گوجه فرنگــی و ذرت می توان عناصر گران بهــای موجود در 

زباله های الکترونیکی را جذب کرد.
به گزارش ایسنا، ذرت و پوســت گوجه فرنگی می تواند برای 
نجــات عناصر خاکی کمیاب ارزشــمند ماننــد نئودیمیم از 
زباله های الکترونیکی مورد استفاده قرار گیرد؛ از این رو محققان 
دانشگاه ایالتی پنســیلوانیا از میکرو و نانو ذرات ایجادشده از 
مواد آلی برای جذب عناصر کمیاب خاکی از محلول های آبی 

استفاده کردند.
امیر شــیخی، اســتادیار مهندســی شیمی دانشــگاه ایالتی 
پنسیلوانیا، در این باره گفت: محصولات زائد مانند ذرت، تفاله 
چوب، پنبه و پوست گوجه فرنگی اغلب در محل های دفن زباله 
یا کمپوست قرار می گیرند. ما می خواستیم این محصولات زائد 
را به ذرات میکرو یا نانومقیاس تبدیل کنیم که قادر به استخراج 

عناصر کمیاب خاکی از زباله های الکترونیکی هستند.
وی خاطر نشــان کرد: فلــزات خاکی کمیاب برای ســاخت 
آهن رباهــای قوی مورد اســتفاده در موتورهــای خودروهای 
الکتریکــی و هیبریــدی، بلندگوها، هدفون هــا، کامپیوترها، 
توربین های بــادی، صفحه نمایش تلویزیون و غیره اســتفاده 

می شوند.
به گفته شــیخی، استخراج این فلزات چالش برانگیز و از نظر 
زیست محیطی پرهزینه اســت، زیرا زمین های وسیعی برای 
اســتخراج حتی مقادیر کمی از این فلزات مورد نیاز است. در 
عوض، تلاش ها به بازیافت فلزات از ضایعات الکترونیکی مانند 
رایانه های قدیمی یا بردهای مدار تبدیل شــده است. شیخی 

گفت که چالش در جداسازی مؤثر فلزات از زباله است.

نتایج کار شــیخی، نســبت به کارهای قبلی بهبــود یافته و 
اندازه هــای نمونه بزرگ تری از نئودیمیــم  از محلول هایی با 

غلظت کمتر استخراج شد.
شــیخی ادامه داد: با استفاده از مواد آلی به عنوان یک پلتفرم، 
ما میکرو و نانو ذرات بسیار کاربردی ایجاد کردیم که می توانند 
به فلزاتی مانند نئودیمیم بچســبند و آنها را از ســیال اطراف 
جدا کنند. از طریق برهمکنش الکترواستاتیک، مواد در مقیاس 
میکرو و نانو با بار منفی به یون های نئودیمیم با بار مثبت متصل 

می شوند و آنها را از هم جدا می کنند.
برای آماده سازی، تیم تحقیقات شیخی پوست گوجه فرنگی و 
ذرت را آســیاب کردند و تفاله چوب و کاغذ پنبه را به قطعات 
کوچک و نازک برش دادند و در آب خیس کردند. سپس، این 
مواد را به روشــی کنترل شده واکنش شیمیایی دادند تا آنها 
را به ســه بخش مجزا از مواد کاربردی تجزیه کنند که شامل 
»ریز محصولات )میکرو مقیاس(«، »نانوذرات« و »بیوپلیمرهای 

محلول« می شود.
افزودن ریز محصولات یا نانــوذرات به محلول های نئودیمیم 
فرآیند جداسازی را آغاز کرد و در نتیجه نمونه های نئودیمیم 

را جذب کردند.
به نقل از ســتاد نانو، شــیخی قصد دارد مکانیسم جداسازی 
خود را به ســناریوهای دنیای واقعی گسترش دهد و با صنایع 

علاقه مند برای آزمایش بیشتر روی این فناوری شریک شود.
شــیخی گفت: در آینده نزدیک، می خواهیم فرآیند خود را بر 
روی نمونه هــای صنعتی واقعی آزمایــش کنیم. ما همچنین 
امیدواریم که گزینش پذیری مواد را نســبت به ســایر عناصر 
خاکی کمیاب و فلزات گرانبها مانند طلا و نقره تنظیم کنیم تا 

بتوانیم آن ها را از مواد زائد نیز جدا کنیم.

استخراجبیدردسرطلااززبالههای
الکترونیکیباگرافن

محققان یک روش جدید برای اســتخراج بی دردسر طلا از 
زباله های الکترونیکی بدون نیاز به مواد شیمیایی یا انرژی ابداع 

کرده اند.
بــه گزارش نیواطلــس، لوازم الکترونیکی دور ریخته شــده 
می توانند یک معدن طلا باشــند. محققان چینی و انگلیسی 
روش جدید و کارآمدی را برای استفاده از گرافن برای بازیابی 
طلا از زباله های الکترونیکی، بدون نیاز به مواد شــیمیایی یا 

انرژی اختراع کرده اند.
طلا فراتر از کاربردهای آن برای ساخت انواع جواهرات به دلیل 
رسانایی الکتریکی بالا و سهولت کار با آن، برای ساخت قطعات 
الکترونیکی نیز ارزشمند است. اما بازار دستگاه های الکترونیکی 
گردش مالی بالایی دارد و بازیابی طلا و ســایر فلزات گرانبها 
فرایندی اســت که اغلب ناکارآمد بوده و به اســتفاده از مواد 

شیمیایی یا حرارت زیاد نیاز دارد.
اما محققان دانشــگاه منچستر، دانشــگاه چینهوای چین و 

چین  علــوم  آکادمی 
ساده تری  بسیار  روش 
را بــرای بازیابی طلا از 
الکترونیکی  زباله های 
تنها  کرده انــد.  ایجاد 
این  چیزی که بــرای 
کار لازم بوده، مقداری 

گرافن است. در این فرایند، ابتدا زباله های الکترونیکی آسیاب 
شــده و ســپس در محلولی خاص حل می شوند. یک غشاء 
ساخته شده از اکسید گرافن به این مجموعه اضافه می شود و 
در عرض چند دقیقه طلای خالص شروع به جمع شدن روی 
سطح غشاء می کند. تنها 1 گرم گرافن برای استخراج تقریباً دو 
برابر این مقدار طلا از زباله های الکترونیکی کافی است و بیش 
از 95 درصد از طلای موجود در یک کالای الکترونیکی از این 
طریق قابل جذب است. نکته مهم این است که با استفاده از 
این روش فلزات دیگر موجود در زباله های الکترونیکی جذب 
نمی شوند و پس از اتمام کار می توان غشای گرافن را سوزاند و 

طلای خالص را به دست آورد.
دکتر یانگ سو، معتقد است: »این دستاورد شگفت آور در اصل 
یک فرآیند الکتروشیمیایی ساده است. فعل و انفعالات منحصر 
به فرد بین گرافن و یون های طلا این فرآیند را هدایت می کند 
و نتیجه ای استثنایی را به همراه دارد. در نهایت فقط طلا بدون 

یون یا هر نمک دیگری استخراج می شود.«
محققان می گویند این روش می تواند به کاهش مقدار طلایی 
که به هدر می رود و همچنین کاهش مشکلات زیست محیطی 

فزاینده ناشی از انباشت زباله های الکترونیکی هم کمک کند.

خبر

علمی

علمی

گروهی از محققان ایرانی و همکارانشــان یک 
نانو جاذب مبتنی بر ســلولز ابداع کرده اند که 
عوارض جانبی داروهای شیمی درمانی در بدن 

مبتلایان به سرطان را کاهش می دهد.
به گزارش مهر، ســرطان یکــی از علل اصلی 
مرگ و میر در سراســر جهان 
به حســاب می آید که سالانه 
میلیون هــا نفــر قربانــی آن 

می شوند.
هرچند شیمی درمانی یکی از 
درمان  روش های  معمول ترین 
ســرطان در جهان اســت، اما 
عوارض جانبی جدی در بیماران ایجاد می کند.

البته باید توجه داشت که در بسیاری از موارد 
می توان شیمی درمانی را به طور موضعی انجام 
داد تا تأثیرگذاری دارو بیشتر شود اما سیستم 
گردش دارو در بدن عوارض جانبی نامطلوبی را 

در پی دارد.

در همین راستا گروهی از محققان با همکاری 
علی خادم حسینی، امیر شیخی و ریحانه حق 
نیاز یک ماده نانو جاذب مبتنی بر سلولز ابداع 
کــرده اند که هر گرم آن می تواند در شــرایط 
فیزیولوژیکی قادر به جذب بیش از 6 هزار میلی 
گرم دوکسوروبیسین )DOX( به عنوان یکی از 

داروهای پر مصرف شیمی درمانی باشد.
چنین ظرفیت جذب دارویــی 3200 درصد 
بیشــتر از قابلیت ســایر نانوجاذب ها، مانند 

پلتفرم های مبتنی بر دی ان ای است.
همچنیــن محققان نشــان دادنــد چگونه 
نانوکریستال های سلولزی آنیونی که به عنوان 
سلولز نانوکریستالی تثبیت شده الکترواستری 
)ENCC( نیز شناخته می شوند به داروهای 
دارای بار مثبت در ســرم انسانی متصل شوند 
و بلافاصله DOX را بدون تحمیل هیچ گونه 
عوارض ناشــی از سمیت سلولی و همولیتیک 

جذب می کنند.

محققان موسسه EPFL ماده ای کشف کرده 
اند که می تواند با کمک محرکی مانند جریان 
برق گذشته خود را به یاد بیاورد. این ترکیب برای 

ذخیره و پردازش بهتر اطلاعات کارآمد است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، 
ماده مذکور دی اکســید وانادیوم)VO2( نام 
دارد و به دلیل برخی ویژگی های جالب مشهور 
اســت. به طور معمول این ماده عایق است اما 
هنگامیکه دمای آن به 68 درجه ســانتیگراد 
برسد، ساختار شبکه مانند آن 
تغییر و مانند یک فلز عمل می 
کند. اکســید وانادیوم در این 
وضعیــت برای بــه کارگیری 
به عنوان پوشش پنجره ها یا 
ســقف ها به کار می رود و با 
توجه به وضعیت هوا اجازه گذر 
گرمای خورشید یا مسدود شدن آن را می  هد. 
تحقیقات پیشین نشان داده بود این ماده قادر 
به رسانایی جریان الکتریسیته بدون گرماست.

اکنون گروهی از پژوهشــگران EPFL یک 
ویژگی عجیب دیگر برای اکسید وانادیوم تعریف 
کرده اند. محققان با به کارگیری جریان برق در 
نمونه این ماده، سرعت تغییر وضعیت بین عایق 

و رسانا بودن آن را بررسی کردند. همانطور که 
پیش بینی می شد، جریان الکتریسیته ماده را 
تا نقطه تغییر وضعیت داغ کرد و سبب تغییر 
آن شد. البته پس از گذر جریان برق وضعیت 

ماده به حالت اولیه برگشت.
اما رویدادهای پس از این آزمایش محققان را 
شــگفت زده کرد. هنگامیکه برای دومین بار 
جریان برق در نمونه ماده به کار گرفته شــد، 
ســرعت تغییر وضعیت نسبت به بار نخست 
متفاوت بود و این امر نشان می دهد ماده نوعی 

حافظه مداوم از تاریخچه وضعیت خود دارد.
الیســون ماتیولی یکی از محققان این پروژه 
می گوید: به نظر می رسد دی اکسید وانادیوم 
نخســتین مرحله تغییر وضعیــت خود را به 
یاد می آورد و در انتظار مرحله بعدی اســت. 
ما تصور نمی کردیم چنین حافظه ای وجود 
داشته باشد و این امر با ساختار فیزیکی ماده 
مرتبط است. این کشــفی نوین است چراکه 
تاکنون هیچ ماده دیگری به این شــکل عمل 

نکرده است.
محققان با آزمایش های بیشتر متوجه شدند 
این ماده می تواند محرک های پیشین را تا 4 

ساعت قبل به خاطر بیاورد.

ابداع یک ماده جاذب دارو برای کاهش عوارض شیمی درمان

کشف ماده ای که می تواند گذشته خود را به یاد آورد!


